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نرخ ارز باید شــناور باشــد تا بتوانــد ناترازی های بخش 
خارجی اقتصاد را مرتفع ســازد. حرکت به ســوی نظام نرخ 
ثابــت به خصــوص در زمان هایی که ذخایــر ارزی افزایش 
می یابد، وسوسه ای اســت که سیاستگذار به هر طریق باید 

از آن دور بماند.
با وجود تغییر دولت ها از سال ۱3۹۷ و بر سر کار آمدن 5 
رئیس کل در بانک مرکزی که بی  ثبات ترین دوره سیاستگذاری 
را در تاریخ ایران رقم زده است و خود نشانه ای از شدت شرایط 
اضطراری اقتصاد ایران است، رویکرد های ارزی در نهاد های 
سیاســتگذاری و تصمیم گیری تغییر چندانی نداشته است. 
سیاست های ارزی بر اساس انگاره هایی شکل یافته که حتی 
می توان گفت بخشی از این انگاره ها دهه هاست که با ما بوده 
است. تا ذهن ما از این انگاره ها خالی نشود، نسیم تازه ای بر 
ســپهر سیاستگذاری ارزی این کشور دمیده نخواهد شد. اما 

مهم ترین این انگار ه ها چیست؟
 بــدون برطرف شــدن تحریم ها و بدون کاهش ســطح 
نااطمینانی های فزاینده غیراقتصادی می توان بازار ارز باثباتی 
داشت.این یکی از انگاره هایی است که خاص سال های اخیر 
بوده و از سوی مقامات تصمیم گیرنده حمایت شده و اگرچه رد 
آن برای عموم مردم واضح و آشکار است اما تصمیم گیرندگان 
تا خود بر مســند کار نباشند و هزینه های گزاف بر مملکت 
تحمیــل نکننــد،  رد آن را درک نخواهند کرد. با وجود این، 
میدان سیاست در ایران برای کسانی گشوده است که نشان 
دهند به این انگاره باور دارند و معلوم نیست در سال های آتی 

این انگاره در نهادهای تصمیم گیرنده کم رنگ شود.
 پیمان سپاری ارزی در کنترل نرخ بازار ارز موثر است.

بزرگ ترین درسی که می توان از سال ۱3۹۷ تاکنون گرفت 
این اســت که پیمان سپاری ارزی و تعریف کلیه فرایندهای 
اداری تجاری برای تحقق آن و تشکیل انواع و اقسام سامانه ها 
نتوانسته مانع بی ثباتی و رشد بهای ارز شود. در عین حال که 
باعث ایجاد کاهش انگیزه و ســرخوردگی در تولید و تجارت 
شــده، عملا فعالانی در این حوزه باقی مانده اند که با داشتن 
رانت ارتباطی توانسته اند این موانع تودرتو را رد کنند،  نه آنان 
که بر مبنای نوآوری و کارایی و فعالیت آزادانه می توانســتند 
در بازار و تجارت کشــور باقی بمانند. پیمان سپاری ارزی در 
مدیریت نرخ، ناموفــق اما در ناکارآمد کردن فرآیند تولید و 
مداخله حداکثری بروکرات های دولتی در تجارت و سپردن 

قدرت بیشتر به آنان موفق عمل کرده است.
 ما می دانیم هر بخش اقتصاد چه مقدار ارز نیاز دارد و بدون 

قیمت بازار آزاد می توانیم برای تامین آن برنامه ریزی کنیم.
یکی از پرآســیب ترین انگاره های ارزی که شاید اکثریت 
قریب به اتفاق کارگزاران دستگاه های مرتبط با ارز بدان اعتقاد 
دارند همین گزاره اســت. این انگاره تنها زمانی درست است 
که باور داشته باشیم بین نیاز به ارز و قیمت آن هیچ ارتباطی 
وجــود ندارد. به عبارت دیگر وقتی تخصیص را از دوش بازار 
برداریــد و قیمتی پایین تر از بازار آزاد را معیار تخصیص قرار 
دهید، همه تجار وارد صف می شوند و همه به علت اختلاف 
قیمت، بیش از نیازی که در قیمت بازار داشتند،  به دنبال ارز 
هستند. سوال: از کجا می توان فهمید به هر کالایی چقدر ارز 
باید تخصیص دهیم؟ از کجا می توان مطمئن بود شرایط برای 
هر کالا عین سال گذشته است و مثل قبل باید تخصیص یابد 
یا کم و زیاد شود؟ هیچ متری وجود ندارد جز فشار هر صنف. 
این ناکارآمدترین شکل تخصیص یکی از اساسی ترین کالاهای 
کشور است. این انگاره منتج بدان می شود که بانک مرکزی را 
مسوول تامین ارز تجارت کشور بدانیم. وظیفه ای که امروز در 
هیچ بانک مرکزی در دنیا انجام نمی شود. آیا ما بهتر از بقیه 
کارشناسان و اقتصاددانان دنیا می دانیم وظیفه بانک مرکزی 
چیست؟  قیمت دولتی نرخ ارز و واردات کالا به آن نرخ، باعث 

کاهش قیمت مصرفی و کنترل تورم می شود.
کافی اســت روند قیمتی کالاهای مصرفی را که مشمول 
ارز ۴۲۰۰ یا ۲۸5۰۰ شــده اند دنبال کنید و دریابید در بازه 
چندساله، تغییرات قیمتی آنها از سطح تورم پایین تر نبوده 
اســت. حتی اثر تغییر نرخ رسمی بر قیمت این کالاها نیز از 
تبعات تعریف چنین نرخ های رسمی و ایجاد اعوجاج در بازار 
است. سیاست ارز دولتی نتوانسته به قشر آسیب پذیر کمک 
کند، در عین حال که باعث شده تقاضا برای واردات کالاهای 
ضروری به شکل فزاینده و بیشتر از حد نیاز افزایش یابد. امری 
که باعث شده برخی از بخش ها کمتر از قبل به ارز دسترسی 
داشته باشند، به خصوص بخش های مرتبط با تولید. بگذریم 
از رانت و فسادهای ناشی از تخصیص ارز به قیمت دولتی که 

گاه و بیگاه اخبار آن به گوش می رسد.
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نیاز قطعه سازان به ۴۰درصد نقدینگی بیشتر

اجرای یک پروژه بزرگ 
برای بهبود وضعیت 
دریاچه ارومیه تا یک 
ماه دیگر

نیاز قطعه سازان به ۴۰درصد نقدینگی بیشتر
مرتضی قدیمی  -    رئیس انجمن تخصصی صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازان خودرو کشور با اشاره به اینکه کیفیت تولید کالاها ناشی از درخواست و نیاز تحویل گیرندگان است، گفت: تولیدکنندگان بر اساس نیاز و 

کیفیت مد نظر خودروسازان قطعه تولید می کنند.

اصلاح شیوه قیمت 
گذاری خودرو، تامین 

منابع ارزی و مواد 
اولیه داخلی، عدم 
محدودیت انرژی 
و منابع انسانی از 

 مهم ترین 
مطالبات قطعه سازان 

است.

کشور عنوان کرد: افزایش تیراژ خودرو نیازمند تامین زیرساخت هاست. در سال »جهش تولید 
با مشارکت مردم« باید سرمایه گذاری ها به سمت تولید برود، اما به دلیل کم سود ده بودن تولید 

سرمایه های سرگردان به سمت دلالی رفته است.
به گفته وی، باید برنامه مشخص و چشم انداز در حوزه صنعت خودرو ارائه شود.

محبی نژاد به وجود قطعات خودرو با کیفیت های مختلف در بازار اشاره کرد و گفت: هر کیفیت 
قطعه ای که وجود دارد، به خواست بازار و نیاز خودروسازان است و معتقدیم قطعاتی که ساخته 

می شود در شان مردم نیست.

  قدیمی بودن زیرساخت ها و کمبود امکانات تست قطعات
»ابراهیم دوست زاده« عضو هیات مدیره انجمن قطعه سازان همگن در ادامه این جلسه گفت: 
سال گذشته 5۰ جلسه کارشناسی با خودروسازان و وزارت صمت برگزار و در سه حوزه، مسائل 

کیفی شناسایی شد.
وی افزود: بخشی از مشکلات به خودروهای قدیمی برمی گردد و قطعات نیاز به استانداردسازی 
دارند، بخشی دیگر بحث کمبود امکانات تست قطعات در کشور است. همچنین مشکلاتی در 

زمینه زیرساخت ها داریم که به ۲ دهه قبل بر می گردد.
دوست زاده تصریح کرد: در حوزه مواد اولیه به خاطر تحریم ها با مشکلاتی مواجه هستیم.

  تعداد قطعات خودروهای برقی کمتر از خودروهای بنزینی است
»امیرحسین جلالی« دیگر عضو هیات مدیره انجمن قطعه ســازان همگن نیز در ادامه این 
نشســت گفت: تعداد قطعات خودروهای برقی کمتر از خودروهای بنزینی است، از این رو با 
آمدن خودروهای برقی باید قطعه سازان تغییر شغل بدهند.وی افزود: در انجمن گروه تخصصی 

تشکیل داده ایم تا قطعه سازان آسیب پذیر را مورد بررسی قرار دهیم.

محمدرضا نجفی منش در نشســت خبری با اصحاب رســانه اظهار 
داشت: کیفیت یک هدف نیست، بلکه راهی بی پایان است؛ از این رو 

بر روی کیفیت و ارتقای آن کار می کنیم.
وی افزود: قطعه سازان بر اساس نیاز خودروسازان و کیفیت مورد نظر 
آنها قطعه تولید می کنند، ضمن اینکه صنعت خودروسازی درصدد 

است تا خودروهای باکیفیت در اختیار مردم قرار گیرد.
نجفی منش تاکید کرد: بر همین اســاس، دولت باید مدیریت را به 
بخش خصوصی واگذار کند، اما در نظارت ها سختگیری داشته باشد.

به گفته وی، اکنون بسیاری از قطعه سازان دستگاه ها و تجهیزات خود 
را به روز رســانی می کنند.رییس انجمن صنایع همگن نیرومحرکه 
و قطعه ســازان خودروی کشــور با اشــاره به تحریم ها در صنعت 
خودروسازی، گفت: زمانی که تحریم های ایران شروع شد، صنعت 
خودرو از جمله اهداف اصلی این تحریم ها بود؛ بر این اساس درخواست 
ما از اهالی رسانه این است که نباید بگذارند دستاوردهای این صنعت 
از بین برود.وی با بیان اینکه صنعت خــودرو به خاطر قیمتگذاری 
دستوری فلج شده اســت، افزود: این قیمت ها سبب شده تا شاهد 
تشکیل صف هایی برای دریافت مابه التفاوت قیمت کارخانه و بازار 
خودروها باشیم.در ادامه این نشست، دبیر انجمن تخصصی صنایع 
همگن نیرومحرکه و قطعه سازان خودرو کشور با انتقاد از نبود اسناد 
بالادســتی خودروی کشــور، گفت: دورنمای این صنعت مشخص 
نیست و شاهدیم هر مجلسی که بر روی کار می آید به صورت سلیقه 

ای عمل می کند.

»آرش محبی نژاد« اضافه کرد: امســال از سوی رهبر معظم انقلاب 
اسلامی به سال »جهش تولید با مشارکت مردم« نامگذاری شد و در 

این راستا باید سرمایه های مردم به سمت تولید برود.
وی افزود: در مقایسه با سال گذشته، امسال به ۴۰ درصد نقدینگی 

بیشتر برای افزایش تولید نیاز داریم.
دبیر انجمن تخصصی صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازان خودرو 
کشور خاطرنشان کرد: اصلاح شــیوه قیمت گذاری خودرو، تامین 
منابع ارزی و مواد اولیه داخلی، عدم محدودیت انرژی و منابع انسانی 

از مهم ترین مطالبات قطعه سازان است.
وی با بیان اینکه تامین زیرساخت ها یکی دیگر از مهم ترین مسایل 
قطعه سازان است، گفت: این صنعت به پنج میلیارد یورو برای تامین 
زیرساخت ها و تجهیزات نیاز دارد به همین میزان نیز نیازمند منابع 
ریالی هســتیم.وی ادامه داد: توان بالفعل خودروسازان ساخت یک 
میلیون و ۶۰۰ هزار دســتگاه خودرو اســت، این در حالی است که 
توانایی و پتانسیل تولید ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار دستگاه خودرو و قطعه 
وجود دارد به شرطی که پیش نیازها فراهم شود این افزایش نقدینگی 
برای افزایش نرخ نهاده هاست.محبی نژاد تاکید کرد: باید نقدینگی را 

به کسب و کار مولد تزریق کنیم تا از تورم کاسته شود.
وی با اشــاره به اینکه باید بخش دولتی از بنگاه داری دست بردارد، 
گفت: صنعت خودروی کشور توسط بخش خصوصی سیاستگذاری 

نشده است و این امر منجر به بروز مشکلات شده است.
دبیر انجمن تخصصی صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازان خودرو 

  تجارت 61 میلیارد دلاری ایران با 56 کشور عضو سازمان کنفرانس اسلامی
 رییس کل گمرک جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد: تجارت ایران با 5۶ کشور عضو سازمان کنفرانس اسلامی در سال ۱۴۰۲ با ۱۹ صدم درصد افزایش به رقم ۶۱ میلیارد دلار رسید.به گزارش از گمرک ایران، »محمد رضوانی فر« افزود: سال گذشته میزان وزنی تجارت 
ایران با کشورهای عضو سازمان کنفرانس اسلامی ۹۴ میلیون و ۶۴۰ هزار تن بود که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۴.۲۲ درصد کاهش داشته است.وی بیان داشت: از مجموع تجارت خارجی کشورمان با اعضای سازمان کنفرانس اسلامی در سال ۱۴۰۲ میزان ۲۹ میلیارد 
دلار به صادرات و 3۲ میلیارد دلار به واردات از کشورهای عضو کنفرانس اسلامی اختصاص داشت.معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی اظهار داشت: در این مدت صادرات به کشورهای عضو سازمان کنفرانس اسلامی نسبت به مدت مشابه سال قبل به لحاظ ارزش ۱۱ درصد 
کاهش و واردات از این کشورها ۱3 درصد افزایش داشته است.رئیس کل گمرک ایران با بیان اینکه سازمان کنفرانس اسلامی با 5۷ کشور عضو ۲۴ درصد جمعیت و ۲۱درصد سرزمین قابل سکونت دنیا را در اختیار دارد، گفت: بزرگترین شرکای تجاری کشورمان در بین 

کشورهای اسلامی شامل امارات متحده عربی، ترکیه، عراق، پاکستان، عمان، افغانستان، مالزی و اندونزی است.

     تبادل برق با ترکیه به زودی
معاون انتقال و تجارت خارجی شرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق )توانیر( گفت: 

مجموع تبادل برق ایران با کشورهای همسایه سه هزار مگاوات است.
به گزارش از وزارت نیرو، »محمد الله داد« درباره وضعیت مراودات الکتریکی کشور با 
همسایگان افزود: ایران با حدود ۹3 هزار مگاوات ظرفیت منصوبه، یکی از کشورهای 
بزرگ تولیدکننده برق در منطقه است و در حال حاضر با همه کشورهایی که مرز 
خاکی دارند، تبادل انرژی انجام می دهد.وی ادامه داد: این موضوع در حالی است که 
از سه کشور شمالی جمهوری آذربایجان، ارمنستان و ترکمنستان واردات و به سه 
کشور عراق، پاکستان و افغانستان صادرات برق انجام می شود.الله داد خاطرنشان کرد: 
همچنین با ترکیه تبادل دوطرفه؛ یعنی هم صادرات و هم واردات انجام می شــود.

معاون انتقال و تجارت خارجی شرکت توانیر با بیان اینکه مطالعاتی در حال انجام 
است که اتصال الکتریکی به کشور قطر میسر شود، گفت: مجموع تبادل الکتریکی که 
میان ایران و همسایگان انجام می شود بیش از سه هزار مگاوات است.وی با اشاره به 
اینکه سیاست اصلی کشور در تبادل برق با همسایگان بیشتر بر محور تراز صفر دنبال 
می شود، خاطرنشان کرد: با این سیاست در روزها، ماه ها و فصولی که مازاد تولید در 
اختیار است، برق به کشورهای هدف صادر و در زمان کمبود آن که بیشتر در فصل گرم 

سال رخ می دهد، از کشورهای که مازاد انرژی در اختیار دارند واردات انجام می شود.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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مالیاتتولیدبرایسومینسالپیاپیکاهشمییابد
مریم لطفی    |         وزیر اقتصاد با اعلام سه خبر خوب برای تولید کنندگان گفت: امسال برای سومین سال پیاپی از سوی 

دولت پیش بینی کاهش مالیات تولید در بودجه سالانه در نظر گرفته شده است.

رییسبانکمرکزیگفت:تامینارزبرایوارداتقانونیوخدماتمردم،تماماًبانرخهایارز۲۸,۵۰۰تومانونرخیدرمحدوده۴۰هزارتومانانجاممیشود.
محمدرضافرزینرئیسکلبانکمرکزیامروز)۲۲فروردین(درمراســمدیدارباحضرتآیتاللهخامنهایرهبرمعظمانقلاباســلامی،مســؤولاننظام،سفرایکشورهایاسلامیوجمعیازقشرهای
مختلفمردمدرواکنشبهانتقاداتعلیهبانکمرکزیمبنیبروارداتکالابادلاربازارآزاد،گفت:دلاردرمرکزمبادلهرسمی۴۱هزارتوماناستودرسالگذشته)۱۴۰۲(نزدیکبه۷۰میلیارددلارارز

برایوارداتکالااختصاصدادیم.
رئیسبانکمرکزیدرادامهتاکیدکرد:بانکمرکزیتمامیوارداتقانونیبهکشورونیازهایخدماتیمردمرابانرخهایارز۲۸هزارو۵۰۰تومانبرایکالاهایاساسیوحدود۴۰هزارتومانبرای

سایرکالاهاوخدماتتأمینمیکند.
ویعنوانکرد:بانرخیکهدرکانالهایتلگرامیاعلاممیشود،کالاواردنمیشود؛البتهنرخهایبازارغیررسمینقشیدرتعیینقیمتکالاهاندارد.

عدم تاثیر کانال های 
تلگرامی در تعیین قیمت 

کالاهای وارداتی

استاندارد  استاندارد:  رییس سازمان    
خودروها را مداوم رصد می کنیم

رئیسســازمانملیاســتانداردایرانگفت:
استانداردخودروهایتولیدیرابهصورتمداوم
رصدمیکنیمتابهبودواصلاحپیداکنندوپیگیر

حقالناسمردمهستیم.
بهگــزارشازســازماناســتاندارد،مهدی
اســلامپناهدرخصوصکیفیســازیخودروها
توضیــحداد:اعطایگواهیتاییدنوعخودروها،
وظیفهسازمانملیاستاندارداستکهسهساله
دادهمیشــد.باتوجهبهشناختیکهازحوزهی
صنعتداشتماینرابهسهماهتقلیلپیداکردبا
اینکارتوانستیممنابعزنجیرهرامدیریتکنیم

ونظمپذیریرابهخودواحدتولیدیبدهیم.
ویادامهداد:بهمروربهایننتیجهرســیدیم
کهتعدادزیــادیازاینخودروهاییکهدراین
زنجیرههاتوســطبعضیازتولیدکنندههاتولید

میشود،سرشارازعیوبپرتکرارند.
رئیسســازماناســتاندارد،بابیــاناینکه
حقالناسمردمگردنماست،ادامهداد:خانوادهی
مردم،سرنشیناناینخودروهستنددرناوگان
میچرخد،بایدیکچارچوبیداشــتهباشدکه
مااطمینانحاصلکنیمکهاینخودروحداقل
اگرآپشــنالنیست،اماحداقلهارادارد.بهاین
جمعبندیرســیدیمکهتعدادیازخودروهای

سواریراازمدارتولیدخارجکنیم.
معاونرئیسجمهورتأکیدکرد:تولیدکننده
بایدمقرراتفنیتولید،مقرراتفنینهادهاییکه
بهتولیدنظارتدارندوهمچنیناستانداردهای
داخلــیپایبندباشــد،امامتاســفانهماگرفتار
عارضهایهستیمکهبنگاههایمانبهاستانداردهای

داخلیهمپایبندنیستند.

  سرمایه های خرد مردم برای رونق تولید 
مسکن جذب می شود

رییسهیاتعاملصندوقملیمســکناز
برنامهریزیاینصندوقبرایجذبسرمایههای
خردمردمبهمنظوررونقتولیدمسکنخبرداد.
ازوزارتراهوشهرســازی، بــهگــزارش
»محمدرضامهدیاراســماعیلی«بابیاناینکه
یکیازمهمترینآســیبهایمشارکتطلبیاز
سرمایههایمردمدرسالهایگذشته،عدمتوجه
بهتخصیصسودمناسببرایمشارکتکنندگان
وســرمایهگذارانبودهاست،گفت:اینصندوق
امســالجذبســرمایههایخردمــردمبرای
امرتولیدمســکنبااعطایســودمناسبرادر

برنامهدارد.
رئیسهیــاتعاملصندوقملیمســکن
تصریحکرد:صندوقملیمســکنبهعنواننهاد
مالیدرحوزهتامینمالیمســکنکشــور،در
کناراســتفادهازمنابعیمانندآوردهمتقاضیان،
منابعبانکیوتسهیلاتدولتی،بابهرهگیریاز
ظرفیتهایقانونیمانندصندوقهایاملاکو
مســتغلاتومسکنوساختماناقدامبهجذب

سرمایههایخردخواهدکرد.
مهدیاراســماعیلیخاطرنشــانکرد:دراین
شــیوهعلاوهبررونقتولیدمسکنوتامیننیاز
متقاضیانمسکن،باپرداختسودکافی،بهنیاز
سرمایهگذارانپاسخدادهخواهدشدومشارکت

مردمینیزافزایشمییابد.
گفتنیاســت،صندوقملیمسکندرسال
۱۴۰۱باهدفهمافزایی،تقویتتوانحمایتی
وتخصیصبهینهمنابعمالیبخشمسکنوبا
کارکردتجمیعوتخصیصمنابعمالیتشــکیل

شدهاست.

  پیش بینی انبوه ســازان درباره قیمت 
مسکن در سال ۱۴۰۳؟

رییسکانونسراســریانبوهسازانمسکن
دربارهورودچینیهابهبازارمسکنگفت:بهنظر
منتغییریدربازارمسکنحاصلنمیشود،چون
تولیدآنچنانینخواهندداشتودرحدیاست

کهالانانبوهسازانمامیسازند.
ایرجرهبر،رییسکانونسراسریانبوهسازان
مسکندربارهوضعیتبازارمسکندرسال۱۴۰۳
گفت:بازارمسکندرحالحاضردرحالترکود
اســتوخیلیخریدوفــروشومعاملهانجام

نمیشود.
ویافزود:البتهممکناستکهامسالخرید
وفروشتاحدیازرکودخارجشــودکهدراین
حالــت،ایناحتمالوجودداردکهیکمقداری

افزایشقیمتداشتهباشیم.
رییسکانونسراسریانبوهسازانبااشارهبه
خبرورودچینیهابهبازارمسکنازاردیبهشتماه
امســالواثرآنرویقیمتمسکننیزتصریح
کرد:دربارهچینیهادرحدود۲سالهستکه
صحبتمیکنند،ولیهنوزعملیاتینشدهاست.
رهبرمتذکرشد:بهنظرمنتغییریدربازار
مســکنحاصلنمیشود،چونتولیدآنچنانی
نخواهنــدداشــتودرحدیاســتکهالان
انبوهسازانمامیسازند.ویتاکیدکرد:بهاعتقاد
منایناتفاقدرکاهشقیمتمسکناثریندارد،
چونماکمبودمسکنخیلیزیادداریموفاصله
عرضهوتقاضازیاداستوزمانزیادیلازمداریم
تابهمرحلهایبرسیمکهرقابتفروشدربازار
زیادباشدوهمچنینمشتریبرایخریدخانهکم
شود،کهدرآنزمانشاهدافتقیمتورقابت

برایفروشخواهیمبود.
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سیداحسانخاندوزیوزیراموراقتصادیوداراییبااشارهبهمأموریت
رییسجمهوربهوزارتاقتصاد،ســازمانبرنامهوبودجهوهمچنینبانک
مرکــزیبرایتدوینبرنامهجامعجهشتولیدبامشــارکتمردمگفت:
باتوجهبهاینکهجلســاتبســیارخوبیدراینزمینهبرگزارشدهاست

امیدواریمویرایشنهاییآنرادرستادهماهنگیاقتصادیدولتمصوب
کردهواطلاعرسانیکنیم.

ویبااشــارهبهسهخبرخوببرایتولیدکنندگانافزود:باتوجهبه
اینکهبخشاولبودجهسال۱۴۰۳دربیستوهفتماسفندماهازمجلس

بهدولتابلاغودولتمکلفبودکهبخشدومبودجه۱۴۰۳راآمادهکند
کهدرروزهایگذشتهبهمجلسارسالشد؛باتوجهبهنامگذاریسالبه
عنوانجهشتولیدبرایچندمینسالپیاپیازسویرهبرمعظمانقلاب
مانیزدرتدوینبخشدوملایحهبودجهبرایسومینسالپیاپیکاهش
مالیاتتولیدکنندگانرابهعنوانلبیکیبهنامگذاریسالجاریازسوی

مقاممعظمرهبریدردستورکارخودقراردادیم.
خاندوزیگفت:درطولتاریخبودجهنویسیکشورسابقهنداشتهکه
یکدولتبرایســهسالپیاپیبهترتیبدودرصد،۵درصدو۷درصد
کاهشمالیاتتولیدرادردســتورکارقراردهد.امیدواریمبانظرمساعد
مجلسشورایاســلامیاینرابتوانیمبهعنوانیکدستورکارحمایت

ازتولیدداشتهباشیم.
وزیراقتصادادامهداد:خبردوم؛ازآنجاکهبخشصادراتکشــوردر
تولیدوارزآورینقشمهمیدارند،باپیشنهادبانکمرکزیهفتهگذشته
درکمیســیوناقتصادیدولت،رفعتعهدارزیصادرکنندگانرااصلاح
کردیموامیدواریمطی۱۰روزآیندهدرصحنهیاتدولتنیزبهتصویب
برسد.اینموضوعموردمطالبهصادرکنندگانکشوربود،تولیدوصادرات

وارزآوریرابهدنبالخواهدداشت.
خاندوزیگفت:خبرسومفرارسیدنموعداجرایآییننامههایماده
۲۴و۳۰قانونبهبودمحیطکسبوکاراستکهدرسالگذشتهازسوی
دولتتصویبشدوحالاموعداجرایآنهافرارسیدهاستکهدستگاهها
ودولترامنضبطمیکندوپیشبینیپذیریرابرایتولیدکنندگانو

صادرکنندآییننامهمحققخواهدشد.
وزیراقتصاددرادامهبااشارهبهوضعیتشاخصهایاقتصادیدرسال
۱۴۰۲وپیشبینیسالجاریتاکیدکرد:ازمجموعهنقاطقوتوضعفی
کهدرسالگذشتهپشتسرگذاشتیماهتمامویژهایبودکهدولتباتاکید
موکدرئیسجمهوربرمهارتورمورشدتولیدبرمبنایشعارسالگذشته
ســالداشــتودرنتیجهاینتلاشهابراساساخبار۹ماههنرخرشد
اقتصادیعددیبالاترازســالهایگذشتهمحققشدهاستکهباوجود
تحریموفشــارهایاقتصادیچنینرشداقتصادیکشورنداشتهاستو
امیدواریم۱۲ماههسالگذشتهنیززمانیکهآمارهامشخصشود،رکورد

تمامسالهایگذشتهدررشداقتصادیشکستهشود.
ویادامــهداد:آمــاربیــکاریدرســالگذشــتهدرپاییــز۱۴۰۲
پایینتریننرخبیکاریتمامســالهایگذشــتهمحققشد،ترازتجاری
ســال۱۴۰۲بــا۱۵۳میلیــارددلارمجموعصادراتووارداتکشــور
نشــاندادکهکشــورتوانســتهبهبســیاریازتنگناهایخارجیخود
غلبــهکندوبهویژهدرســرمایهگذاریخارجینیزبابیشازپنجونیم
میلیارددلاررکورد۱۶ســالهســرمایهگذاریخارجینشانمیدهدکه
درسال۱۴۰۳نیزبنیانهاوزیرساختهایرشداقتصادیمحکمبهمسیر

خودادامهخواهدداد.

آمار بیکاری در سال 
گذشته در پاییز ۱۴۰۲ 

پایین ترین نرخ بیکاری 
تمام سال های گذشته 

محقق شد.

ماراتن بی پایان استقلال و پرسپولیس در مسیر واگذاری
لغوعرضهسهاماستقلالوپرسپولیسبرایدومینباربهدلیلنداشتنمشتریدر
شرایطیاستکهباتوجهبهزیاندهبودن،عدمشفافیتمالیوبستهبودنراههای

درآمدزایی،کسیبرایخریدسرخابیهاقدمجلونمیگذارد.
نه۱۱فروردینبرایپرسپولیسخریداریپاپیشگذاشتونه۲۱فروردینبرای
استقلال،تامزایدهبلوک۵۱درصدیایندوباشگاهدرفرابورسلغوشودوماراتن
خصوصیسازیاستقلالوپرسپولیسهمچنانادامهداشتهباشد.ماراتنیکهازاسفند
۸۳بامصوبهشــماره۷۵۹۵۱/ت۳۲۵۳۵هآغازشــدوهنوزپسازنزدیکبهسه
دههادامهدارد.هرروزیکتاریخجدیدویکوعدهتازهوپایانیکهفرانمیرسد.

  وعده هایی برای عملی نشدن
خردادسال۹۴البتهاستقلالوپرسپولیسدریکقدمیواگذاریبودندامابارد
شدناهلیتمتقاضیانیکهبرایخریددوتیمقدمجلوگذاشتهبودند،مزایدهلغوو

خبریازواگذاریدوتیمنشد.
در۲سالپایانیدولتدومحسنروحانی،پروسهواگذاریاستقلالوپرسپولیس،
شکلجدیتریبهخودشگرفتووزارتورزشدولتدوازدهمکهآنروزهامسعود
سلطانیفرسکاندارآنبود،اعلامکردکهمیخواهدشکستنطلسمواگذاریسرخابیها

رابهنامخودشتمامکند.
دراینراستابودکهدربودجهسال۹۸واگذاریاستقلالوپرسپولیسبهگفته
وزیروقتورزشدرجهت»چابکسازیومنطقیسازیدولتدربخشفوتبالو
صرفهجوییدرمنابععمومی«گنجاندهشد.براساساینقانونمقررشددوباشگاه

استقلالوپرسپولیستاشهریور۹۸بهفرابورسبروند.
بااینحالنهتنهادرپایانسال۹۸بلکهتاپایاندولتحسنروحانیدرتابستان
۱۴۰۰همخبریازرفتنســهاماستقلالوپرسپولیسرویتابلویفرابورسبرای
عرضهنشد.دولتدوازدهمهمماننددولتهایقبلیتوپخصوصیسازیرابهزمین

دولتبعدیانداختتااینچرخهادامهداشتهباشد.

  طلسمی که نصفه و نیمه شکسته شد
ازمرداد۱۴۰۰توپخصوصیســازیسرخابیهادرزمیندولتسیزدهمبودو
اینبارپروندهواگذاریهازیردستحمیدسجادیکهبهعنوانوزیروقتورزشاز

مجلسرایاعتمادگرفتهبود،قرارگرفت.
انگارقراربودشکستنطلسمخصوصیسازیدوتیمبزرگپایتختبهاسمدولت
ســیزدهمسندبخوردو۹اسفند۱۴۰۰بودکهسرانجامنمادمعاملاتیاستقلالو
پرســپولیسدرفرابورسدرجشدوروز۱۵اسفندمتقاضیانبرایخریدبلوک۱۰

درصدیسهامایندوباشگاهاقدامکردند.یکروزتاریخیکهنشاندادکهسرانجام
انگارقراراستخصوصیسازیقرمزوآبیپایتختبهنتیجهبرسد.

ســهامباشگاهپرسپولیسبانماد»پرسپولیسح«وسهامباشگاهاستقلالبانماد
»اســتقلالح«درفرابورسعرضهشــد.حداکثرتعدادســهامخریداریشدهبرای
پرسپولیس۸۸۵سهمباقیمت۳,۳۸۷ریالوبنابراینحداکثرنقدینگیلازمبرای
خرید»پرسپولیســح«،۳,۰۰۸,۳۸۲ریالبود.حداکثرتعدادســهامخریداریشده
برایاســتقلال۱,۰۳۰ســهمباقیمت۲,۹۱۰ریالوحداکثرنقدینگیلازمبرای

خرید»استقلالح«،۳,۰۰۸,۱۸۶ریالبود.
بااینحالدرمرحلهاولتنها۱۰درصدسهامدوباشگاهدرفرابورسعرضهشد.
۲۸اسفند۱۴۰۰باتوجهبهفروشدهدرصدسهامدوباشگاه،پذیرهنویسیبهپایان
رســیدوبراساساعلامحســینقربانزاده،ئریسوقتسازمانخصوصیسازی،از
اینطریقمبلغ۳۵۰میلیاردتومانمنابعبرایباشــگاهپرسپولیسو۳۵۹میلیارد
تومانبرایباشگاهاستقلالازمحلپذیرهنویسیوسلبحقتقدمبهدستآمد.

  مشتری بی مشتری
باتوجهبهپایانعرضهدهدرصدسهام،درمرحلهبعدقرارشدبلوک۵۱درصدی
سهاماستقلالوپرسپولیسدرفرابورسعرضهشود.پسازایناینکهوعدهدولت
برایعرضهبلوک۵۱درصدیدرســال۱۴۰۱عملینشــد،سرانجامدیماهسال

گذشتهبهعنوانزمانعرضهنمادایندوباشگاهدرفرابورساعلامشد.
بااینحال۱۲دیسالگذشتهفرابورسدراطلاعیهایخبرازلغواینعرضهبه
دلیلنداشتنخریدارداد.براساسایناطلاعیهپسازاینکهتقاضاییبرایبررسی
صلاحیتفنیومدیریتیبهسازمانخصوصیسازیواصلنشد،عرضهکنترلی۵۱

درصدسهامدوباشگاهاستقلالوپرسپولیسمنتفیشد.
ادامهماراتنخصوصیسازیاستقلالوپرسپولیسدرشرایطیبودکهکنفدراسیون
فوتبالآسیاهمیکیازشروطصدورمجوزحرفهایدوباشگاهبرایحضوردرفصل
آیندهلیگقهرمانانآسیاراعدممالکیتمشترکسرخابیهااعلامکرد.استقلالو
AFCپرسپولیسهردوزیرمجموعهوزارتورزشهستندواینمسئلهسببشدهتا

خواستارحلمشکلمالکیتمشترکشود.
فشارکنفدراسیونفوتبالآسیاکهتنهاتااوایلاردیبهشتامسالبرایحلمشکل
مالکلیتمشترکفرصتدادهاست،سببشدتاتحرکدولتبرایواگذاریاستقلال
وپرســپولیسبیشترشود.دراینشرایطبودکهپسازمنتفیشدنعرضهسهام
دوباشــگاهدردیماه،۷فروردینامسال،سازمانخصوصیسازیباردیگرباانتشار
اطلاعیهایرسمینسبتبهواگذاری۵۱درصدازسهامهریکازشرکتهایباشگاه

استقلالوپرسپولیساقدامکند.
طبقاعلاماینســازمان،قیمتپایه۵۱درصدازســهامباشگاهپرسپولیسدر
فرابورسکهروز۱۱فروردینواگذارمیشود،۲,۱۱۶میلیاردتومانبود.قیمتهر
سهمقابلواگذاریاینباشگاهنیز۳,۹۴۶ریالمیباشد.همچنین۵۱درصدازسهام
باشگاهاستقلالروز۲۱فروردینبهقیمتپایه۱,۸۵۰میلیاردتومانواگذارخواهد

شد.قیمتپایههرسهماستقلالنیز۳,۳۶۲ریالبود.
اینبارهمانتظارهابیفایدهبودوعرضهسهامدوباشگاهدرروز۱۱و۲۱فروردین
بهدلیلنداشــتنمشــتریبازهملغوشدتاایندوتیمهمچنانرویدستدولت
بمانندوخریداریبازهمپاپیشنگذارد.ایندرحالیبودکهدولتقصدداشــت
ایندوباشگاهراابتدابهسازمانتامیناجتماعیوپتروشیمیودرادامهبهبانکها
واگذارکند،تصمیمیکهباانتقادهایزیادیروبروشدتاهمچنانایندوتیمبدون

مشتریبمانندوماراتنادامهداشتهباشد.

  عقب نشینی به دلیل زیان ده بودن و نداشتن بدون شفافیت مالی
البتهباتوجهبهزیاندهبودناستقلالوپرسپولیسوعدمشفافیتصورتهای
مالیایندوتیموهمچنینبستهبودنراههایدرآمدزاییمانندحقپخشتلویزیونی
کهبخشزیادیازهزینههایتیمهارادرفوتبالجهانپوششمیدهد،بدیهیاست

کهخریداریبرایایندوتیمپیدانشود.
دراینشرایطبهنظرمیرسدحلمشکلحقپخشتلویزیونیوپرداختآناز
سویصداوســیما،میتواندبخشباسوددهکردندوتیم،سببشودتامشتریان
همبرایاینخریدسهامپاپیشبگذارند.مگراینکهباخریدسهامدوباشگاهتوسط

شرکتهایخصولتیوشبهدولتی،تنهادرظاهرایندوباشگاهواگذارشوند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1403/01/25
شماره : 1614

قطع سهمیه سوخت خودروهای اینترنتی
مدیرعملیاتشرکتملیپخشفرآوردههاینفتیایرانباتأکیدبرالزامقانون
بودجهســال۱۴۰۳کشورمبنیبراستفاده۹۵درصدیازکارتسوختشخصی،

گفت:اینتعدادتاپایانبهمنماهسال۱۴۰۲به۶۷درصدرسیدهاست.
علیاکبرعربعامریبابیاناینکهدرقانونبودجهســال۱۴۰۲شرکتپخش
فرآوردههاینفتیملزمشدهبودکه۹۰درصدتوزیعبنزینراازطریقکارتسوخت
شخصیانجامدهدکهاینالزامامسالبهحداقل۹۵درصدرسیدهاست،اظهارکرد:
تاپایانبهمنماهسال۱۴۰۲،استفاده۶۷درصدیازکارتسوختمحققشدهبود
کهباتوجهبهکافیبودنتعدادســهمیهاختصاصیافتهیارانهایوآزادخودروهای
شــخصیبرایعموممردم،لازماستمردماستفادهازکارتسوختشخصیرادر
اولویتقراردهند.ویبابیاناینکهبهمنظورخدماترسانیمناسبدرایامنوروزامسال
بهمســافرانبهصورتموقت،تعدادکارتهایآزادجایگاههااز۲تا۴برابرافزایش
یافتکهاینحجمباتوجهبهپایانســفرهبهروالپیشبازگشتهواینطورنبوده
استکهتعدادکارتهاکاهشیابد،گفت:هماکنونتعدادیکارتآزاددرجایگاهها
باتوجهبهتعدادنازلهایهرجایگاهموجوداســتتاافرادیکهســهمیهآنهابه
اتمامرسیدهیانوپلاکهستند،ازآنبرداشتکنندکهسقفبرداشتاینکارتها
باتوجهبهمیانگینسوختگیریخودروهادرکشور)۳۰تا۳۵لیتر(۴۰لیتراست.

  ردیابی کارت های مفقودشده از طریق سامانه ردیابی کارت های گم شده
عربعامریدربارهروندپیگیریوضعکارتهایســوختمفقودیگفت:افراد

میتواننددرصورتمفقودیکارتدرجایگاهها،تازهترینوضعیتکارتســوخت
خودراازطریقسامانهردیابیکارتهایگمشدهردیابیکنند.

  تخلفات عرضه بنزین سوپر را گزارش دهید
ویدربارهموجودیبنزینســوپرجایگاههاتوضیحداد:باتوجهبهمصرفبالای
بنزینســوپرنیازاستکهبهمنظورتولیدبیشتربنزین،ازظرفیتبنزینسوپرنیز
اســتفادهکنیم؛کیفیتبنزینیوروکهدرکلانشهرهاتوزیعمیشودبابنزینسوپر
تطابقداردوهموطناندراینبارهنگرانینداشــتهباشــند.عرضهبنزینسوپربه

خودروهایمدلبالاغیرقانونیاستوهموطنانتخلفاتاحتمالیدراینبارهرابه
سامانه۰۹۶۲۷گزارشکنند.

مدیرعملیاتشرکتملیپخشفرآوردههاینفتیدربارهبرخیگزارشهادرباره
کاهشسهمیهبیشازحجمسوختدریافتیافزود:اگرسوختگیریصحیحانجام
نشــود،ممکناستیکمقدارجزئیازسهمیهافراددرهنگامسوختگیریکاهش
یابد؛بنابراینلازماســتکههموطناندراینبارهدقتداشتهباشندکهبعدازاین
کهنازلرادرجایخودبازمیگردانند،صبرکنندتاسامانهپیامبرداشتنکارترا

اعلامکندوبعدکارتخودرابردارند.

  قطع سهمیه سوخت خودروهای اینترنتی در سال ۱۴۰۳
عربعامریدربارهقطعسهمیهسوختخودروهایاینترنتیدرسال۱۴۰۳گفت:
طبقمصوبههایجدیداعلامشدهاستکهاینسهمیهامسالاختصاصپیدانکند
کهشرکتملیپخشفرآوردههاینفتیدراینبارهمجریبودهوتصمیمگیرنیست.

  اجرای طرح پایلوت سهمیه برخط کامیونداران از اردیبهشت ماه
ویدربارهحجمسهمیهنفتگازکامیوندارانگفت:اینسهمیهبراساسپیمایش،
تعدادبارنامههاومشخصاتخودروهااختصاصمییابدوسهمیهبهصورتآفلاین
وآنلاینشــارژمیشــودکهالبتهبهتازگیبهمنظورتوزیععادلانه،بهجایسهمیه

ماهیانه،سهمیهپانزدهروزهمحاسبهوتخصیصمییابد.
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ابوالفضل حمیدی   |     بورس سال نامساعدی را پشت سر گذاشته و فعالان این بازار بازدهی کمتر از سایر بازارها چشم انتظار 
گشایش های بزرگ در سال جاری هستند؛ اما مولفه های زیادی وجود دارد که رونق و رشد بورس در سال جاری متاثر از تغییرات 

آنهاست.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

وزیر نیرو درباره وضعیت دریاچه ارومیه و اقدامات و برنامه های دولت، گفت: یک پروژه بزرگ برای بهبود وضعیت دریاچه ارومیه تا یک ماه آینده اجرا خواهد شد.
 علی اکبر محرابیان در آئین بهره برداری از طرح های آب و فاضلاب اســتان تهران، گفت: امروز ما شــاهد بهره برداری ۱۷ هزار میلیارد تومان طرح در بخش آب و هم در بخش فاضلاب هســتیم. برخی از 

طرح ها، طرح های منحصر به فردی است که به بهره برداری می رسد. بزرگترین نیروگاه بیوگاز کشور در حال بهره برداری است.
وی اظهار داشت: کل ظرفیت نیروگاه های زیست توده تا شروع دولت ۹ مگاوات بوده که امروز به ۲۱ مگاوات رسید و حدود ۱۸ مگاوات هم در حال اجراست. این طرح ها هم از نظر اقتصادی و هم از نظر 
محیط زیستی طرح های به شدت اقتصادی و مفیدی است.وزیر نیرو درباره نیروگاه زیست توده ای که امروز بهره برداری شد گفت: این نیروگاه ۷.۲ مگاواتی از نظر محیط زیست معادل ۳۶۰۰ هکتار فضای 
سبز، گازهای آلاینده محیط و شهر را جمع آوری می کند. همچنین معادل ۲۴ میلیون متر مکعب گاز به ما انرژی برق می دهد؛ یعنی اگر می خواستیم یک نیروگاه بزنیم با سوخت فسیلی باید ۲۴ میلیون متر 
مکعب گاز تخصیص می دادیم که هم از نظر اقتصادی باید هزینه قابل توجهی می کردیم و هم باعث آلودگی محیط زیست می شد. الان نه تنها آلودگی نداریم بلکه از نظر اقتصادی هم بسیار مؤثر و مفید است.

اجرای یک پروژه بزرگ 
برای بهبود وضعیت 
دریاچه ارومیه تا یک ماه 
دیگر

  لزوم تنوع بخشی به بازارها و کالاهای 
صادراتی

عضو هیات نمایندگان اتــاق بازرگانی تهران 
ضمن تشــریح دلایل تشدید کسری تراز تجاری 
در ســال ۱۴۰۲، بر لزوم تنوع بخشی به بازارها و 
کالاهای صادراتی تاکید کرد.عباس آرگون، با بیان 
این که کسری صادرات غیرنفتی در سال ۱۴۰۲ به 
حدود ۱۷ میلیارد دلار رسید، اظهار کرد: کسری 
تراز تجاری غیرنفتی در ۱۰ سال اخیر به بالاترین 
میزان رسیده و یکی از مهم ترین دلایل این وضعیت 
این است که بخش عمده ای از صادرات غیرنفتی 
ایران محصولات پتروشیمی است که قیمت های 
جهانی آنها در سال گذشته کاهش داشته است. 
علاوه بر این بحث پیمان سپاری ارزی و اختلاف 
نرخ ارز نیمایی و بــازار آزاد باعث کم اظهاری در 
حوزه صادرات شــده اســت.آرگون با بیان اینکه 
پیش اظهاری در حوزه واردات برای استفاده بیشتر 
از ارز ارزان تر هم عامل دیگر افزایش کسری تراز 
تجاری است، گفت: محدودیت های تحریمی هم 
همچنین بر افت صادرات اثر دارد و صادرکنندگان 
مجبور هستند کالاهای خود را از طریق واسطه ها 
به دست مصرف کننده نهایی برسانند. علاوه بر این 
قوانین و مقــررات و عوارض صادراتی هم بر افت 
صادرات اثر داشــته است.عضو هیات نمایندگان 
اتاق بازرگانی تهران با اشاره به لزوم ثبات در حوزه 
تجارت خارجی، تصریح کرد: در شرایط تحریمی 
با کوچک ترین تغییرات در سیاست گذاری امکان 
از دست دادن برخی بازارهای صادراتی وجود دارد، 
چرا که مشتری منتظر تصمیم گیری شما نمی ماند 
و اگر نتواند رفتــار مبدا را پیش بینی و برای بازه 
بلندمدت کالای مورد نیاز خود را تامین کند از شما 
عبور می کند.وی با بیان اینکه نیاز تجار ثبات در 
سیاست گذاری و قوانین و مقررات تجارت خارجی 
اســت، اظهار کرد: توسعه صادرات نیازمند تنوع 
در بازارهای صادراتی است، البته در همین راستا 
اتفاقات خوبی مثل پیمان های بریکس و شانگهای 
محقق شده است.به گفته عضو هیات نمایندگان 
اتاق بازرگانی تهران تنوع کالاهای صادراتی موضوع 
دیگری است که باید در نظر گرفته شود و متناسب 
با نیاز مقصد کالاهای متنوع تولید شود. مدیریت 
بهای تمام شده اهمیت زیادی دارد و کالاها باید 
با کیفیت و قیمت مناسب در بازارهای صادراتی 

عرضه شوند. 

  تامین بیش از ۴۲ میلیارد دلار ارز
وزیــر صمت گفت: تامیــن ارز به بیش از ۴۲ 
میلیارد دلار در ســال گذشــته رسید و با تلاش 
دولت در ســال جاری مشــکلی برای تامین ارز 
نخواهیم داشــت. عباس علی آبادی وزیر صنعت، 
معدن و تجارت، گفت: تســهیل در تأمین ارز به 
بیش از ۴۲ میلیارد دلار در سال گذشته رسید و 
با تلاش دولت در سال ۱۴۰۳ مشکلی برای تأمین 

ارز نخواهیم داشت.

 یک کارشناس بازار سرمایه آینده ای مثبت و روشن را برای بازار سهام پیش بینی 
کرد و گفت: سال ۹۹ شاهد ایجاد هیجان کاذب و غافلگیرکننده  در بازار بودیم که 
در این زمینه دولت قبل باعث تشدید به هم ریختگی مسیر واقعی شاخص بورس و 

همچنین ضرر و زیان سنگین سهامداران در بازار سهام شد.
»نیما میرزایی« ضمن ارزیابی نوسانات اخیر بازار سهام در پاسخ به سوالی مبنی 
بر اینکه امکان تکرار ریزش شاخص بورس در بازار مشابه سال ۹۹ وجود دارد یا 
خیر، افزود: معاملات بورس در سال ۹۹ از ویژگی خاص برخوردار بود مبنی بر اینکه 
در آن سال رشد بازار به دلیل دستکاری دولت جهش بیشتری را پیدا کرده بود.

این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: در آن زمان شاهد ایجاد یک هیجان 
کاذب و غافلگیرکننده  در بازار بودیم و دولت قبل باعث به هم ریختگی مسیر واقعی 

شاخص بورس و ضرر و زیان سنگین سهامداران در بازار سهام شد.
وی ادامه داد: این مســاله که دولت فعلی اشــتباهات دولت قبل را که هزینه 
سنگینی هم برای کشور ایجاد کرده بود، تکرار نکرده است باید به عنوان اتفاقاتی 
مثبت تلقی کرد و می توان از آن به عنوان اقدام مثبت مسوولان در دولت سیزدهم 

سخن گفت.
میرزایی بعُد دیگر معاملات بازار را مربوط به مردم دانســت و گفت: همچنان 
شاهد تعداد زیادی از سهامداران خرد و حقیقی در بازار سهام هستیم که به صورت 
مســتقیم معامله می کنند؛ این امر می تواند پتانسیل ایجاد یک هیجان بزرگ در 

بازار را ایجاد کند.
  بورس همچنان از بی اعتمادی ناشی از عملکرد دولت قبل رنج می برد

کارشــناس بازار سرمایه خاطرنشــان کرد: تا زمانی که در بازار شاهد حضور 
مستقیم سهامداران خرد و ســرمایه گذاری مستقیم باشد زمینه وجود برخی از 
هیجانات فراهم اســت، اما با این حال اکنون تکرار هیجانات در بازار با آن شتاب 

سال ۹۹ دور از ذهن به نظر می رسد.
وی با تاکید بر اینکه راه حل این اتفاق چیزی جز هدایت ســرمایه سهامداران 
خرد به سمت سرمایه گذاری غیرمستقیم مانند صندوق های سرمایه گذاری و نیز 
شــرکت های سبدگردانی رسمی نیست، گفت: توسعه آنها در ۲ سال گذشته به 
صورت قوی صورت گرفت و شاهد افزایش حجم ورود نقدینگی به این صندوق ها 

بودیم.
میرزایی با بیان اینکه همچنان افزایش میزان ورود نقدینگی به صندوق ها جای 
کار دارد، افزود: ســازمان بورس عملکرد قابل دفاعی را از این حوزه بر خود جای 
گذاشته است و می تواند با خلاقیت های جدید سیل بیشتری از سهامداران خرد 
را وارد ســرمایه گذاری غیرمستقیم کند که در این صورت کمتر شاهد تکانه های 

شدید در بازار خواهیم بود.

  پیش بینی آینده بازار سهام
این کارشناس بازار سرمایه آینده معاملات بازار سهام را مورد ارزیابی قرار داد 

و اظهار داشت: بازار سرمایه اکنون در مسیر صعود قرار گرفته است.
وی ادامه داد: بازار سهام در افق یک یا ۲ سال آینده می تواند گفت رشدهای 
خوبــی را تجربــه کند، اما از این موضوع نباید غافل ماند که ســبدهای مختلف 

آینده ای روشن پیش روی بازار 

این مطلب بخشی از پرونده سالنامه نوروزی پایگاه خبری اتاق ایران با عنوان اقتصاد ایران در سال ۱۴۰۲ و چشم انداز سال ۱۴۰۳ 
است که به بررسی وضعیت ۲۶ شاخص، بازار و مولفه اثرگذار اقتصادی و پیش بینی آن ها در  سال پیش رو می پردازد.

بازار سرمایه ایران بعد از اصلاح عمیقی که از اواسط مرداد ۱۳۹۹ آغاز کرده بود، چندین بار مترصد بازگشت به روند صعودی شد 
اما هر بار به دلایلی این تلاش ناکام ماند. آخرین بار، آبان ۱۴۰۱ بود که شاخص بورس توانست با برگشی قدرتمند از کف ۱.۳ میلیون 

واحد به سمت سقف تاریخی حمله کند و فقط طی ۶.۶ ماه به رکود بیش از ۲.5 میلیون واحد برسد.
 البته این حرکت صعودی بورس، پایان خوشی نداشت و از ۱۷ اردیبهشت ۱۴۰۲ و در شرایطی که فعالان بازار اصلاح را محتمل 
می دیدند به یک باره دچار ریزش عجیبی شد که بخش عمده سود سهامداران را بلعید. بعدتر مشخص شد دلیل این ریزش، نامه ای 
از محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهوری در مورد نرخ خوراک پتروشیمی بوده که قبل از انتشار و ابلاغ عمومی، احتمالاً برخی از 

بازیگران بزرگ بازار از آن مطلع بودند و با فروش سنگین، مقدمات ریزش دوباره بورس را فراهم آوردند.
این اتفاق عملًا آخرین تلاش بورسی ها برای بازگشت به اوج را عقیم کرد و در ادامه با کاهش حدنصاب صندوق های درآمد ثابت 
برای خرید سهام از ۱5 درصد به ۱۰ درصد، افزایش چندباره نرخ بهره و همچنین تثبیت نرخ ارز نیما دو در محدوده ۳۸ تا ۴۰ هزار 

تومان، عملًا امیدهای ضعیفی هم که در بازار باقی مانده بود از بین رفت.
در میان این چالش های بزرگ که هرکدام به تنهایی قادر است حتی در اقتصادهای توسعه نیز بورس را درگیر اصلاح و ریزش کند، 

در آن سوی ماجرا، کوچ 
پرحجم نقدینگی از 

بورس به سمت بازارهای 
فیزیکی ارز و طلا و از آن 

بدتر داغ شدن دوباره بازار 
رمزارزها، تهدید بزرگی 

برای زمین گیر ماندن بازار 
سرمایه در سال 1۴03 

است و به نظر می رسد. 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1403/01/25
شماره : 1614

بــورس تهران نیز روند خموده و کم عمقی به خود گرفت و ارزش معاملات روزانه آن به محدود ۳ 
هزار میلیارد تومان رسید تا اینکه با آغاز جنگ غزه، ریسک و هراس سیاسی بازار ناشی از تنش های 
ژئوپولوتیک نیز به این پازل اضافه شد تا حالت خموده بورس، با تردید بیشتر از قبل ادامه پیدا کند.

درنهایت با تغییر فرمول تعیین قیمت بنزین دریافتی از پالایشگاه ها از دی ماه که به افت حدود 
۲۰ هزار میلیارد تومانی ســود قابل تحقق در این گروه منجر شد و همچنین فروش اوراق گواهی 

سپرده با نرخ ۳۰ درصد، احتمالات رشد قیمت در بورس بیش ازپیش کمرنگ تر شد.
نتیجــه همه اتفاقاتی که در ســال گذشــته بر ســر بازار ســرمایه گذشــت، رشــد حدود 
۱۱.۷ درصــد شــاخص بــورس در ســال ۱۴۰۲ بود که در مقایســه بــا بازده بدون ریســک 
)ســود بانکــی( هــم حرفی برای گفتن نداشــت. این در حالی بــود در که در ســال ۱۴۰۲، در 
بازارهــای موازی شــاهد افزایش قیمت ها بودند و حتی بازار مســکن بعد از رشــدهای نجومی 
 در ســال های گذشــته و رکود سنگین در ســال قبل نیز سال ۱۴۰۲ را با رشــد ۲۴.۸ درصدی 

میانگین قیمت ها به کار خود پایان داد.
بورس تهران سال ۱۴۰۳ را در حالی آغاز کرد که ارزش دلاری آن در یکی از پایین ترین رکوردها 
نزدیک به ۱۴۰ میلیارد دلار قرار داشت و به واسطه افزایش سود ریالی شرکت های حاضر در بازار، 
نسبت قیمت به سود )P/E( بازار به وضعیت مناسبت تری رسیده بود. در این میان، صعودی شدن 
بازار ارز و عبور قیمت دلار غیررســمی از ۶۰ هزار تومان، سیگنال دیگری بود که باوجود نداشتن 
اثر کوتاه مدت روی نرخ ارز دولتی و سود محقق شده شرکت ها، می توانست تضمینی برای بهبود 
سودآوری شرکت ها از محل تورم و رشد نرخ تسعیر در میان مدت باشد؛ اما تداوم تنش های منطقه ای 
و ورود جنگ غزه به مراحل جدید، مانع جدی برای پیروی بورس از بازار ارزش شد و در سایه تردید 
سهامداران و تشدید خروج پول از بازار، چیزی جز نوسان های دوره ای و موقتی نصیب سهامداران نکرد.

اکنون در نیمه دوم فروردین ماه و در شرایطی که بسیاری از سیاست های و برنامه های اقتصاد 
نامشخص است و دورنمای اقتصاد پیش از پیش نامطمئن به نظر می رسد، ارزش روزانه معاملات 
بورس و فرابورس به محدوده ۴ همت رسیده که گرچه کمی نسبت به قبل بهتر است اما هنوز در 

مقایسه با دوران رونق بورس تفاوت بسیار چشمگیری دارد.
در آن ســوی ماجرا، کوچ پرحجم نقدینگی از بورس به ســمت بازارهای فیزیکی ارز و طلا و از 
آن بدتر داغ شــدن دوباره بازار رمزارزها، تهدید بزرگی برای زمین گیر ماندن بازار سرمایه در سال 
۱۴۰۳ است و به نظر می رسد اگر از همین ابتدای سال، تکلیف سیاست گذاران با این بازار روشن 
نشود، برگردان آن به ریل اصلی بعد از هیجانی شدن بازارهای موازی کار بسیار سختی خواهد بود.

گرچه برخی از مدعیان فهم اقتصادی، رشد قیمت در بورس و رونق بازار سرمایه را عامل رشد 
تورم می دانند اما درواقع، رشد بورس در بلندمدت شاید قادر به تحریک تورم هم باشد اما پیش از آن، 
تأثیر زیادی روی ساماندهی اقتصاد، هدایت نقدینگی به سمت تولید، بهبود سطح معیشت جامعه و 
رشد درآمدهای دولت از محل مالیات دارد؛ پس رونق بورس حتی در شرایط فعلی که دولت پیگیری 

سیاست های مهار تورم است، بهترین راهکار برای ساماندهی اقتصاد و بازارها محسوب می شود.
البته تحقق رونق بورس و بالا بهبود دماسنج اقتصاد، پیش نیازهای بزرگی نظیر اصلاح تدریجی 
سیاست های ارزی، اصلاح تدریجی نظام قیمت گذاری دستوری، اجرای قانون بهبود مستمر محیط 
کسب وکار با هدف پیش بینی پذیر کردن اقتصاد و مقررات حوزه کسب وکار، شیفت ابزارهای تنبیهی 
مالیاتی از حوزه مولد و شفاف اقتصاد به سمت حوزه های نامولد و مبهم اقتصاد و سایر اصلاحات 
ساختاری اقتصاد است و به هر میزان دولت در این حوزه ها موفق عمل کند، می تواند رونق پیوسته 

و مولد بازار سرمایه را بیشتر محقق و تضمین کند.
در شــرایط فعلی، فعالان قدیمی بازار سرمایه به شدت از ریسک های سیاسی بازار ابراز نگرانی 
می کنند و نه تنها توصیه ای به خرید سهام ندارند بلکه ماندگاری سهامداران بلندمدتی و موجود بازار 

را نیز فقط تا زمان تشدید تنش های مرتبط با جنگ غزه مجاز می دانند.
آن ها تغییر نگاه دولت و سیاست گذاران اقتصادی به بازار سرمایه را پیش شرط اصلی بازگشت 
رونق به این بازار می دانند و معتقدند اگر قرار به جهش تولید مسکن با مشارکت مردم باشد، یکی 

از شاهراه های تحقق این شعار همین رونق بازار سرمایه است.

  بازار سرمایه مستعد صعود قوی است
یک کارشناس بازار سرمایه گفت: اگر ریسک سیستماتیک در بازار وجود نداشته باشد بازار سرمایه مستعد صعود قوی است.علی فراقی کارشناس بازار سرمایه با بیان این که سوالی که پس از شروع سال جدید برای بسیاری از افراد رخ می دهد این است که با این که پس از آغاز 
سال جدید و شروع معاملات در سال پیش رو، پیش آمد این است که با توجه به اینکه آغاز روزهای معاملاتی بسیار سبز و با بازدهی های نسبتاً قابل قبول بود چرا به یکباره این سبزی جای خودش را به قرمزی و بازدهی های منفی داد؟، گفت: برای پاسخی کوتاه و سرراست برای 
این موضوع باید ریسک، آن هم از نوع سیستماتیک را در نظر گرفت که علیرغم پتانسیل های بالای این بازار عملًا تنش های جدید به وجود آمده و فضای ناآرام آن عملًا اولین بازاری که مورد هدف قرار می گیرد بازار سرمایه است و با توجه به اینکه مسیر رو به بالای این بازار با 
توجه به سیاست های داخل بسیار شکننده و سست می باشد عملًا با اضافه شدن کوچک ترین ریسکی به وضعیت حاضر باعث عقب نشینی هر فروشنده ای از این بازار خواهد شد.فراقی افزود: با کم شدن اندکی از فشار ریسک ها خریداران دوباره پله پله اقدام به ورود می کنند 
چون به خوبی می دانند اگر سایه ریسک خاصی بر بازار سنگینی نکند، این بازار می تواند در صدر بازدهی های اقتصاد به راحتی قرار بگیرد.این کارشناس بازار سرمایه افزود: مورد بعدی که شاید سوال پیش آمده باشد قرار گیری دلار بالای محدوده ۶۰ هزارتومان باشد. موردی 
که شاید برای میان مدت به خوبی قابل دسترسی و برای کوتاه مدت اندکی زودتر از موعد به نظر می رسد.به گفته فراقی، حال برای پاسخ به آن باید گفت که عمده دلیل این حرکت را می توان به دو مورد اساسی بست داد که دومین مورد آن محرکی در کوتاه مدت بود که با 

توجه به رخداد مورد اول و شکل گیری تقاضای نسبتاً بالا در مورد دوم هیجان بیشتری را به خوبی وارد این بازار کرد تا عملًا کنترل آن به شدت سخت باشد.



W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

کشاورزی 

عزم جدی وزارت جهاد 
کشاورزی برای نوسازی 

ناوگان برداشت غلات 
کشور

رئیس مرکز توسعه مکانیزاسیون و صنایع وزارت جهاد کشاورزی از عزم جدی برای نوسازی ناوگان برداشت غلات کشور خبر داد.
کریم ذوالفقاری افزود: با توجه به اهمیت موضوع برداشت غلات به ویژه گندم که راهبُردی ترین محصول تولیدی کشور است، برنامه ریزی های مدونی به منظور ساماندهی ناوگان ماشینی برداشت 

غلات و کلزای کشور با همکاری دفتر ماشین های کشاورزی وزارت صمت صورت گرفته است.
وی اظهار داشت: در این راستا و با حمایت و هدایت شرکت های کمباین سازی ایران، شرکت کمباین سازی خاوری و شرکت کمباین سازی دروگر کردستان که تولیدکننده کمباین غلات در کشور 

هستند، متناسب با ظرفیت های تولیدی هر یک از این کارخانه های طرح نوسازی و جایگزینی کمباین های فرسوده عملیاتی می شود.
رئیس مرکز توسعه مکانیزاسیون و صنایع وزارت جهاد کشاورزی تصریح کرد: با اجرای این طرح، شاهد کاهش درصد افت و ریزش معنی داری در محصول برداشت شده ناشی از جایگزینی کمباین های 

نو با کمباین های فرسوده کم بازده خواهیم بود که هزینه ریالی مدیریت صحیح برداشت بالغ بر ۱۵۰ هزار میلیون ریال در سال خواهد بود.

تأمین بازار و کاهش 
قیمت و در دسترس 

بودن این کالاها بود تا 
مردم خصوصاً اقشار 

ضعیف و متوسط بدون 
هیچ مشکلی به تهیه 

آنها بپردازند.
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یکی از این کالاهای اساســی حبوبات بوده اســت که ســهم زیادی 
در ســفره مصرف ســالانه خانوارهای ایرانی دارد ولی با این حال به نظر 
می رســد ارز تخصیص یافته به این کالاها به دســت مردم نمی رســد و 
واردکننــدگان و ســودجویان به دنبال نفع حداکثــری از بازار حبوبات 
هســتند و به سفره خانوارها و اقشــار ضعیف توجهی ندارند. این امر در 
 حالی صورت گرفته که بارها رئیس جمهور در جلســات هیأت دولت بر

 مقابله با گرانفروشــی تأکید شدیدی داشته اما به نظر می رسد توجهی 
به این امر ندارند.

برای بررسی بیشتر موضوع به جزئیات دقیق واردات حبوبات می پردازیم 
تا مشخص شود قیمت این محصولات در بازار گاه تا 7۰ هزار تومان بیشتر 

از قیمت وارداتی آنهاست.

  شفاف سازی قابل تأمل
در ســال گذشته ۱87 هزار تن از انواع حبوبات شامل نخود معمولی، 
نخود رنگی)دسی(، نخود فرنگی، لپه، ماش سبز، لوبیا چشم بلبلی، لوبیا 
قرمز، لوبیا چیتی، لوبیا آدزوکی، لوبیا سفید، باقلا، عدس، دال عدس و سایر 
سبزیجات غلافدار به ارزش 22۵ میلیون و 4۰۰ هزار دلار وارد کشور شد.

اگر بخواهیم میانگینی از ارزش واردات حبوبات بگیریم باید گفت به 
طور متوسط هر کیلوگرم از انواع حبوبات یک دلار و 2۰۵ سنت می شود 
و با توجه به اینکه حبوبات جزو کالای اساســی اســت که ارز 28 هزار و 
۵۰۰ تومانی به آن اختصاص می یابد، می توان نتیجه گرفت به طور متوسط 
قیمت هر کیلوگرم از حبوبات برای واردکنندگان 34 هزار و 3۰۰ تومان 
تمام می شود. با این حال اگر 4 درصد حقوق گمرکی و 9 درصد مالیات 

بر ارزش افزوده را نیز حســاب کنیم)3 هزار و 7۰۰ تومان( باید گفت 38 هزار 
تومان قیمت نهایی هر کیلو گرم از انواع حبوبات است.

با این حال به بررســی جزئی و دقیق تر این کالاهای اساسی می پردازیم، به 
طوری که در ســال گذشته 2۵ هزار تن انواع لوبیا به ارزش 34 میلیون و 7۰۰ 
هزار دلار وارد کشور شده، به همین دلیل می توان گفت برای هر کیلوگرم از این 
محصول واردکنندگان 4۰هزار تومان پرداخت کرده اند و با مجموع ۱3 درصدی 
حقوق گمرکی و مالیات بر ارزش افزوده بهای نهایی هر کیلوگرم لوبیا برای آنها 

به43 هزار و 7۰۰ تومان می رسد.
در سال گذشته همچنین ۵4 هزار و ۵۰۰ تن انواع نخود به ارزش ۵7 میلیون 
و 6۰۰ هزار دلار وارد کشور شده، به همین دلیل می توان گفت برای هر کیلوگرم 
از این محصول واردکنندگان 3۰ هزار تومان)یک دلار و ۵ سنت( پرداخت کرده اند 
و بــا مجموع ۱3 درصدی حقوق گمرکی و مالیات بر ارزش افزوده بهای نهایی 
هر کیلوگرم نخود برای آنها به33 هزار و 7۰۰ تومان می رسد. از طرف دیگر 88 
هزار و 2۰۰ تن عدس و دال عدس به ارزش ۱۱2 میلیون دلار وارد کشور شده، 
به همین دلیل می توان گفت برای هر کیلوگرم از این محصول واردکنندگان 37 
هزار تومان)یک دلار و 3۰۰ ســنت( پرداخت کرده اند و با مجموع ۱3 درصدی 
حقــوق گمرکی و مالیات بر ارزش افزوده بهای نهایی هر کیلوگرم عدس و دال 

عدس برای آنها به4۰ هزار و 7۰۰ تومان می رسد.
همچنین در سال گذشته 2 هزار و ۵89 تن لپه به ارزش 2 میلیون و 322 
هزار دلار وارد کشور شده، به همین دلیل می توان گفت برای هر کیلوگرم از این 
محصــول واردکنندگان 2۵ هزار و 6۵۰ تومان)9 دهم دلار( پرداخت کرده اند و 
با مجموع ۱3 درصدی حقوق گمرکی و مالیات بر ارزش افزوده بهای نهایی هر 

کیلوگرم لپه برای آنها به29 هزار و 3۵۰ تومان می رسد.
از طــرف دیگر 6 هزار و 3۰۰ تن ماش به ارزش ۵ میلیون و 8۰۰ هزار دلار 
وارد کشور شده، به همین دلیل می توان گفت برای هر کیلوگرم از این محصول 
واردکنندگان 2۵ هزار و 6۵۰ تومان)9 دهم دلار( پرداخت کرده اند و با مجموع 
۱3 درصــدی حقوق گمرکی و مالیات بر ارزش افزوده بهای نهایی هر کیلوگرم 

ماش نیز همانند لپه برای آنها به29 هزار و 3۵۰ تومان می رسد.

  در بازار چه خبر است؟ 
برای بررســی قیمت انواع حبوبات در بازار سری به فروشگاه های زنجیره ای 
زدیم که مشــخص شد قیمت انواع هربســته 9۰۰ گرمی)نه یک کیلویی( انواع 
لوبیــا از 99 هزار تومان شــروع شــده و تا ۱۱۵ هزار تومــان ادامه دارد. با این 
حــال در خرده فروشــی ها نیز این محصول به صورت فله بــا قیمت 7۰ تا 8۵ 
هزار تومان به فروش می رســد؛ همچنین قیمت انواع هربســته 9۰۰ گرمی)نه 
یک کیلویی( نخود از 84 هزار تومان شــروع شــده و تا ۱۰2 هزار تومان ادامه 
دارد. با این حال در خرده فروشــی ها نیز ایــن محصول به صورت فله با قیمت 
7۵ تا 9۰ هزار تومان به فروش می رســد. از طرف دیگر قیمت انواع هربســته 
9۰۰ گرمی)نه یک کیلویی( عدس از 77 هزار تومان شــروع شده و تا 93 هزار 
تومــان ادامه دارد. با این حال در خرده فروشــی ها نیــز این محصول به صورت 
فلــه با قیمت 7۰ تا 8۰ هزار تومان به فروش می رســد. قیمت انواع هربســته 
9۰۰ گرمی)نه یک کیلویی( لپه از 7۰ هزار تومان شــروع شــده و تا 97 هزار 
تومان ادامه دارد. با این حال در خرده فروشی ها نیز این محصول به صورت فله 
با قیمت ۵۰ تا 6۰ هزار تومان به فروش می رســد. قیمت انواع هربســته 9۰۰ 
 گرمی)نه یک کیلویی( ماش نیز از 7۰ هزار تومان شــروع شــده و تا 79 هزار

 تومان ادامه دارد. با این حال در خرده فروشی ها نیز این محصول به صورت فله 
با قیمت ۵۰ تا 6۰ هزار تومان به فروش می رسد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1403/01/25
شماره : 1614

گذشت 42 درصدی شکات یزدی در پرونده های جرائم مالی

»تسهیل، تسریع و تکریم« تاکید استاندار برای تحقق مشارکت مردم در شعار سال است

اقدامات شرکت گاز استان کرمان در حوزه گازرسانی و فرهنگی قابل تقدیر است

ســید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛رئیس کل دادگســتری استان یزد با اشاره به 
گذشــت 42 درصدی شکات یزدی در پرونده های جرائم مالی گفت: خصلت گذشت 

و جوانمردی مردم یزد قابل تقدیر است. 
غلامعلی دهشیری در آیین جشن گلریزان شهرستان تفت با بیان اینکه علمی نافع 
تر، جامعه تر و کاملتر از علوم اهل بیت )ع( نیســت گفت: اگر علم در مســیر درست 
حرکت می کرد امروز شاهد تبعیضات و اختلافات طبقاتی در سطح بین المللی نبودیم. 
وی افزود: نظام کمونیسم یا لغو مالکیت فردی و نظام سرمایه داری با وضع مالیات 
های سنگین خواست تعادل جامعه را حفظ کند اما هیچکدام راه حل موثری را برای 
رفع تبعیض و اختلاف طبقاتــی در جامعه ارائه نکردند چون روحیه مادی گرایی در 

این نظام ها به خوبی مشهود است. 
دهشــیری تصریح کرد: اما اسلام برای از بین بردن این اختلاف و توزیع ثروت به 
صورت عادلانه به سمت نظام خاص اقتصاد اسلامی حرکت کرد که تحریم ربا به عنوان 

یکی از افت های اقتصادی از جمله دستوران این نظام خاص است. 
وی با بیان اینکه اســلام با ســرمایه داری مخالف نیست اظهار داشت: اما تبعیض 
طبقاتی در اسلام پذیرفته نیست و در همین راستا پرداخت هایی در حقوق اسلامی 

تحت عنوان زکات، خمس، انفاق و ... برای هر فرد مسلمان در نظر گرفته شده است. 
رئیس کل دادگستری استان یزد تصریح کرد: در واقع در نظام اقتصاد اسلامی سرمایه 
دار با پرداخت حقوق اسلامی تضمین کننده سلامت و امنیت جامعه و در نهایت رفع 

اختلافات طبقاتی و رفع فقر و تامین کننده امنیت خویش می باشد. 
وی با اشاره به کمک ۱۰ میلیارد ریالی خیرین شهرستان تفت در جشن گلریزان 
سال گذشته گفت: این مبلغ زمینه آزادی 7 زندانی را فراهم کرد و امیدواریم امسال 

شاهد رشد کمک خیرین جهت امر آزادی زندانیان باشیم. 
دهشیری در پایان با گرامی داشت یاد و خاطره شهدای امنیت به ویژه سه شهید 
اخیر اســتان افزود: این شــهدا ارزشمندترین سرمایه زندگی خود که در واقع هستی 

خویش بود را در راه حفظ امنیت و اقتدار کشور اهدا کردند. 
شــایان ذکر است در این برنامه که با حضور مســئولان، خیرین، صنعتگران و ... 
شهرستان تفت برگزار شد مبلغ ده میلیارد ریال جهت ازادی زندانیان جرائم غیر عمد 

مالی جمع آوری شد.

ســیدعلی مهاجر معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی استاندار گلستان در اولین 
جلسه شورای مدیران این معاونت در سال ۱4۰3 ضمن تبریک سال نو اظهار داشت:

تغییر و تحول در طبیعت باید با تحول در احوالات ما به ســمت بهتر شــدن نیز 
همراه باشد.

»تسهیل، تسریع و تکریم« 3 اصل مورد تاکید استاندار معزز برای تحقق مشارکت 
مردم در شعار »جهش تولید با مشارکت مردم« است که باید سرلوحه کار خود قرار دهید.

برای تحقق شــعار سال که هوش مندانه توسط رهبر معظم انقلاب نام گذاری شده 
است، در حوزه تخصصی این معاونت باید گام های موثر برداشته شود.

امســال ســال گزارش دهی دولت به مردم است، باید دستاوردهای مهم دولت به 
مردم بیان و تبیین شود.

نحوه مدیریت مدیران در مجموعه خود و مأموریت های مرتبط، برای ما مهم است 
و در این راستا ارزیابی خواهیم کرد.

استانداری موتور محرکت مجموعه دولت در سطح استان است لذا باید فعال و پیش 

برنده دستگاه ها و ادارات باشیم و از مدیران اجرایی مطالبه نماییم.
از حواشــی و شــایعات پرهیز کنید و اجازه ندهید در کار شما اختلال ایجاد کند، 

مطمئنا هدف از این حواشی کند کردن چرخ حرکت دولت است.
توقع داریم گزارش عمل کرد سالانه از عمل کرد میدانی واقعی خود ارائه نمایید نه 
صرفا گزارش برگزاری جلسات؛ جلسات دردی از مردم و مشکلی از استان حل نخواهد 
کرد.برای سال پیش رو هدف گذاری درست و قابل اجرا تعیین نمایید و برای تحقق آن 
برنامه عملیاتی داشته باشید و قطعا اهداف و عمل کرد شما بررسی و ارزیابی خواهد شد.

نسبت به نخبگان وظیفه داریم، باید آن ها را شناسایی و سپس از ظرفیت شان در 
حوزه های مختلف در جهت حل مسائل استان بهره مند شویم.

اجازه ندهید در بن بست ها و موانع متوقف شوید، در این خصوص می توانید از توان 
جایگاه معاون سیاسی استفاده کنید و قطعاً از هیچ کمکی فروگذار نخواهیم کرد .

محمد مهدی فداکار، استاندار کرمان در بازدید از شرکت گاز استان کرمان گفت: با 
توجه به عملکرد مجموعه شرکت گاز کرمان، خوشبختانه این مجموعه پر کار، خوش 

فکر و توسعه نگر است.
به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز استان کرمان، استاندار کرمان دوشنبه 2۰ 
فروردین ماه ۱4۰3 در بازدید خود از شرکت گاز استان کرمان ضمن گرامیداشت یاد 
و خاطره شــهیدان به خصوص شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی، بیان کرد: توسعه 
برای هر جامعه ای یک ضرورت است و سرمایه گذاری برای توسعه یک مقدمه اصلی 

است و برای سرمایه گذاری هم نیاز به زیرساخت های خوب داریم.
وی ادامه داد: یکی از زیرســاخت های مهم به خصوص برای ما که در یک استان 
معدنی قرار داریم شبکه گاز است که جزو سه نیاز اصلی بخش های صنعتی به خصوص 
صنایع فولاد محسوب می شود و از آنجا که بخش اعظمی از توسعه و اشتغال استان 

مرتبط با این حوزه می باشد بنابراین باید برای گاز اهمیت ویژه ای قائل شد. 
فداکار افزود: استان کرمان پهناورترین استان کشور می باشد و گاهی ممکن است 
برای گازرســانی به یکی از شهرستان های کرمان به اندازه یک استان کوچک هزینه 
های مالی و زمانی زیادی صرف شود و با توجه به این نکته این میزان از گازرسانی و 

توسعه شبکه توسط شرکت گاز استان کرمان جای تشکر و قدردانی دارد.
استاندار کرمان با اشاره به ظرفیت های گاز ایجاد شده در استان، گفت: به فکر ایجاد 
ظرفیت های جدید هم باشید زیرا همه شرکت ها توسعه می یابند و به گاز بیشتری 
نیاز دارند، ما باید بتوانیم زیرساخت ها را هر روز بهتر از قبل برای آنها فراهم کنیم. 

وی به اقدامات فرهنگی و ورزشــی شرکت گاز اســتان کرمان اشاره کرد و گفت: 
انجام کارهای فرهنگی  و ورزشی باعث ایجاد انگیزه و تعلق سازمانی در کارمندان می 
شود و تشکر می کنم از مدیریت این مجموعه که چنین دیدگاهی را در شرکت گاز 

کرمان عملی کرده است.
فداکار همچنین از انجام سریع و به موقع عملیات تعمیر و رفع انسداد یکی از شیر 
های پلی اتیلن در سطح شهر کرمان که در یکی از روزهای سرد زمستان دچار مشکل 

شده بود تقدیر ویژه نمود.
اســتاندار کرمان بیان کرد: از آنجایی که مزار شهید بزرگ حاج قاسم سلیمانی در 
کرمان است، مطمئنا اگر برای پذیرش زائران وزارت نفت ظرفیت خوبی ایجاد شود خارج 

از لطف نیست ما با این کار بسیار موافقیم و قطعا با وزارت نفت همکاری می کنیم.
وی در پایان افزود: آمارها و عملیات صورت گرفته نشان می دهد شما در بسیاری 
از بخش ها، توانسته اید فراتر از مصوبات عمل کنید و این زحمت خیلی بزرگی است 

که باید دیده شود.
روابط عمومی شرکت گاز استان کرمان

لزوم تقویت نظارت بر واردکنندگان حبوبات
کریم حسن پور- دولت سیزدهم از ابتدای اردیبهشت ماه سال 1401 تصمیم گرفت تا با اصلاح ارز ترجیحی، تنها به کالاهای اساسی ارز 28هزار و 500 تومانی 

تخصیص دهد که این امر برای افزایش سرانه مصرف کالاهای اساسی، تأمین بازار و کاهش قیمت و در دسترس بودن این کالاها بود تا مردم خصوصاً اقشار 
ضعیف و متوسط بدون هیچ مشکلی به تهیه آنها بپردازند.

  مدیرکل راهداری استان خبر داد
کاهش 50 درصــدی فوتی های حوادث 

جاده ای نوروز در کرمانشاه

 
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
کرمانشاه از کاهش ۵۰ درصدی فوتی های ناشی 
از حوادث جاده ای در محورهای مواصلاتی استان 

در نوروز امسال خبر داد. 
سید شــهرام کهریزی با اعلام این خبر اظهار 
کــرد: با پایان طرح نوروزی راهــداری که از 24 
اســفند ۱4۰2 تا ۱۵ فروردین ماه ۱4۰3 انجام 
شد، خوشبختانه کاهش ۵۰ درصدی فوتی های 
حوادث جاده ای را در استان داشتیم. وی از ثبت 
بیش از ۱2 میلیون تردد در محورهای استان در 
ایام نوروز خبر داد و گفت: این میزان کاهش موارد 
فوتی در حالی رخ داده که حجم بالایی از تردد را 

در محورهای مواصلاتی استان داشتیم.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
کرمانشاه بخشی از این کاهش موارد فوتی را ناشی 
از اقدامــات این اداره کل برای جلوگیری از وقوع 
حوادث رانندگی دانســت و افزود: آشکارســازی 
نقاط پرحادثــه، مرمت رویه راه ها، نصب علائم و 
تجهیزات ایمنی، خط کشی راه ها و ایمن سازی نقاط 
و تقاطع های حادثه آفرین از اقدامات مؤثری است 
که مجموعه راهــداری به منظور کاهش حوادث 
جاده ای انجام داد. وی افزود: طی این مدت ۵۰۰ 
نفر از همکاران راهدار در قالب 49 اکیپ گشــت 
راهداری و همچنین اســتقرار در44 راهدارخانه 
و پایگاه راهداری، با اســتفاده از 48۱ دســتگاه 
ماشین آلات سبک و سنگین به صورت شبانه روزی 
در ۱4شهرستان تابعه اســتان کرمانشاه حضور 
داشتند. کهریزی با بیان اینکه کاهش تصادفات 
جاده ای همیشه در اولویت اقدامات راهداری قرار 
دارد، افزود: فرهنگ سازی و آموزش نکات ایمنی 
در سفرها برای مسافران نوروزی با اجرای پویش 
»چشم به راهیم« نیز به کاهش فوتی های حوادث 
جاده ای کمک کرد. وی  ضمن قدردانی از کاربران 
جاده ای افزود: رانندگان و همراهان  آنان با رعایت 
قوانین، مقررات رانندگی و احتیاط هنگام رانندگی، 

نقش مؤثری در کاهش تصادفات جاده ای دارند.

  معاون عملیات شــرکت خطوط لوله و 
مخابرات نفت منطقه شمال شرق خبر داد:

انتقال بیــش از 288 میلیون لیتر انواع 
فرآورده  نفتی در تعطیلات نوروز امسال 

معاون عملیات شرکت خطوط لوله و مخابرات 
نفت منطقه شمال شرق گفت: در تعطیلات نوروز 
امسال بیش از 288 میلیون لیتر انواع فرآورده های 
نفتی در حوزه عملکردی این منطقه توسط خطوط 

لوله این منطقه انتقال یافته است.
به گزارش روابط عمومی شرکت خطوط لوله و 
مخابرات نفت ایران -منطقه شمال شرق؛ حسین 
ابراهیمــی افزود: بیــش از 89 میلیون لیتر این 

فرآورده ها مربوط به فرآورده بنزین است.
وی با اشاره به اینکه در همین مدت ۱3 میلیون 
و ۵۰۰ هزار لیتر نفت سفید نیز انتقال یافته؛ اضافه 
کرد: سهم نفت گاز )گازوئیل( پاک)یورو4( از این 
رقــم ۱۰۰میلیون لیتر و نفت گاز معمولی حدود 
8۵ میلیون لیتر اســت.معاون عملیات شــرکت 
خطوط لوله و مخابرات نفت منطقه شمال شــرق 
با اشاره به اهمیت سوخت رسانی به نیروگاه های 
موجود در حوزه اســتحفاظی این منطقه؛ خاطر 
نشان کرد: بیشــترین میزان فرآورده رسید شده 
در این بازه زمانی در تاسیســات مشهد مقدس با 
حدود 88 میلیون لیتر و کمترین آن در تاسیسات 
دامغان با حدود ۱۰ میلیون لیتر است.شایان ذکر 
است: شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت منطقه 
شمال شــرق با حــدود ۱۰۰۰ کیلومتر خط لوله 
وظیفه ســوخت رســانی به پنج استان خراسان 
رضوی، جنوبی و شــمالی، گلســتان و سمنان 
و نیروگاه های ســیکل ترکیبی خیام نیشــابور، 
شهید بســطامی شاهرود و شهید باکری سمنان 

را عهده دار است.

  قیمت کالاهای اساسی ثابت می ماند
رییس اتحادیه بنکداران مواد غذایی گفت: با 
ورود وزارت جهاد کشاورزی، شایعات افزایش نرخ 
کالاهای اساسی پایان یافت، بنابراین افزایش قیمتی 
در کالاهای اساسی و مواد غذایی نخواهیم داشت.

رضــا کنگری در خصوص انتشــار اخباری به 
نقل از وی مبنی بر اینکه در دو هفته اخیر قیمت 
مواد غذایی 3۰ درصد افزایش یافته است، افزود: 
به تازگی شــایعاتی مبنی براینکه با رشد نرخ ارز 
آزاد، قیمت ارز کالاهای اساســی نیز دستخوش 

تغییر خواهد شد.

استاندار کرمان مطرح کرد:

  قیمت پایه زعفران در بورس کالا 84 میلیون تومان شد
 سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران در راستای شفافیت فروش محصولات خود، هزار کیلوگرم از  محصول زعفران  را در سال جدید در بورس کالا عرضه می کند و قیمت پایه آن 84 میلیون تومان تعیین شد. عرضه هزار کیلوگرم زعفران با قیمت پایه 84 میلیون تومان در ازای هر 
کیلوگرم در تابلوی بورس کالا نمایش داده می شود.بر اساس اطلاعات مندرج بر سامانه بورس کالا این زعفران محصول تولید سال ۱4۰۱ بر پایه استاندارد ملی ایران )شامل رشته ای بریده درجه یک 39/6 درصد، رشته ای بریده درجه دو 8۱/22 درصد، رشته ای بریده درجه سه 73/26 
درصد، رشته ای درجه یک 32/2۱ درصد، رشته ای درجه دو 6۰/۱9 درصد، رشته ای درجه سه ۱۰/3 درصد و زعفران دسته ای ۰۵/۰ درصد( است.درصورت عدم برداشت کالا حداکثر تا 6 )شش( روز کاری پس از مهلت مجاز تحویل، خریدار مشمول پرداخت هزینه انبارداری معادل 

4۰ )چهل( ریال برای هر گرم کالای باقی مانده )روزانه( در زمان برداشت کالا است. همچنین افت احتمالی کیفی ناشی از عدم برداشت به موقع بر عهده خریدار خواهد بود- آنالیز مطابق جدول شماره ۱ فیزیک و شیمیایی استاندارد ملی ) ۱-2۵9( است.
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پیشگیری از انتشار ۲۲۰ 
تن گاز گلخانه ای با احداث 
نیروگاه بیوگاز غرب تهران

معاون وزیر نیرو گفت: با بهره برداری نیروگاه بیوگاز فاضلاب غرب تهران از انتشار سالانه ۲۲۰ هزارتن گاز دی اکسید کربن جلوگیری می شود که اثر زیست محیطی چشمگیری داشته و به مثابه فعالیت 
۳۰۰۰ هکتار جنگل برای جذب دی اکسید کربن است.

به گزارش از وزارت نیرو، نیروگاه بیوگازسوز فاضلاب غرب تهران )فیروزبهرام( به عنوان بزرگترین نیروگاه متمرکز زیست توده کشور با ظرفیت اسمی ۷.۲ مگاوات، امروز )پنج شنبه ۲۳ فروردین(، همزمان با 
افتتاح پروژه های صنعت آب و فاضلاب استان تهران به صورت ویدئو کنفرانس توسط آیت الله سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور، علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو و با حضور محمود کمانی، معاون وزیر نیرو افتتاح شد.

رئیس سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق )ساتبا( در آیین افتتاح بزرگترین نیروگاه بیوگازسوز فاضلاب کشور و غرب آسیا و سومین نیروگاه بیوگاز کشور خاطرنشان کرد:در این نیروگاه 
با استحصال گاز حاصل از تصفیه فاضلاب، برق، تولید و با ظرفیت ۷.۲ مگاوات، سالانه ۵۰ میلیون کیلووات ساعت برق تولید می شود.محمود کمانی ادامه داد: با بهره برداری این نیروگاه سالانه از انتشار معادل 

۲۲۰ هزارتن گاز دی اکسید کربن جلوگیری می شود که اثر زیست محیطی بالایی دارد و معادل وجود بیش از ۳۰۰۰ هکتار جنگل برای جذب دی اکسید کربن است.

کریم حسن پور      |   رییس جمهور با بیان گامَ های خوب دولت مردمی برای بهبود مدیریت و ارتقای بهره برداری از منابع آبی کشور، گفت: 
تاکنون به ۵ هزار روستا آب رسانی شده و باقی آن در دست اقدام است.

  روابط عمومی ثبت اســناد یزد رتبه دوم 
کشور را کسب کرد 

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛     روابط عمومی 
اداره کل ثبت اســناد و املاک استان یزد در بخش 
انتشار خبر در سایت ســازمانی در میان ۳۱ استان 

کشور، رتبه دوم را کسب کرد. 
روابط عمومی اداره کل ثبت اسناد یزد با انتشار ۳۰۲ 
خبر بر روی سایت بعد از لرســتان با ۳۲۵ خبر در 
میان استانها ، رتبه دوم را در سال ۱۴۰۲ از آن خود 
کرده است.  در این خصوص مدیرکل ثبت اسناد و 
املاک استان یزد با تقدیر از زحمات روابط عمومی  
در طول یکسال گذشته گفت : سال گذشته ماهانه 

۲۵خبر از استان یزد روی سایت قرار گرفته است. 
وی افزود: عملکرد سال گذشته روابط عمومی اداره 
کل ثبت اسناد یزد بیانگر رشــد ۲۴ درصد نسبت 
سال قبل از آن با توجه به انتشار ۲۴۲ خبر قرار گرفته 

روی سایت است.  
 مدیرکل ثبت اسناد یزد در ادامه با اشاره به اهمیت 
جایگـــــاه روابط عمومی در عصر ارتباطات تأکید 
کرد: در دوره ای که دورانی که اطلاع رسانی در همه 
عرصه  ها پیشتــــاز است نقش روابط عمومی ها 
در پیشبـرد اهداف یک نهـــاد یــا ســـازمـــان 
و بهبــــود کیـــفی و کمی فعالیت  ها و افزایش 
بهــــــــره وری از امکانات و نیروی انسانی قابل 
توجه اســت از این رو ، فعالیــت در این حوزه مهم 
نیازمند یهره گیری از هنر و رسانه به صورت توأمان 
اســت.  اقبال افزود : ضمن تقدیر و تشکر از کسب 
رتبه دوم روابط عمومی استان یزد در سطح کشور 
، امیدوارم امســال هم علاوه بر تــداوم این قبیل 
افتخارات ، رضایت بیشتر مردم از خدمات صادقانه و 
بی منت سازمان ثبت اسناد کشور و کارکنان خدوم 

این اداره کل را شاهد باشیم.

  انسداد 4۵۰ حلقه چاه در گلستان 
 نصــب 133۰ کنتور هوشــمند حجمی بر

 روی چاه های گلستان

معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای 
گلستان از انســداد ۴۵۰ حلقه چاه آب کشاورزی 
در ســال گذشــته خبر داد و اظهار کرد: مسدود 
شــدن این تعداد چاه کــه هفت حلقه بیشــتر از 
 ســال ۱۴۰۱ بود با دســتور مراجع قضایی در این

 استان انجام شده است.
به گزارش روابط عمومی شــرکت آب منطقه ای 
گلستان حســین حاجی حســینی بیان داشت: 
با مســلوب المنفعه کردن این تعداد چــاه آب از 
برداشت غیرمجاز حدود ۷ میلیون مترمکعب آب از 
منابع آب زیرزمینی استان گلستان در سال ۱۴۰۲ 

جلوگیری شد.
وی اضافه کرد: در سال جاری برابر برنامه عملیاتی 
سازگاری با کم آبی اســتان انسداد ۳۲۰ حلقه چاه 
غیرمجاز برای شرکت آب منطقه ای گلستان در نظر 

گرفته شده است.
حاجی حسینی همچنین از نصب  ۱۳۳۰ دستگاه 
کنتور هوشمند حجمی بر روی چاه های آب دارای 
مجوز بخش کشاورزی اســتان گلستان به  منظور 
کنترل مصرف و برداشت آب درسال قبل خبر داد و 
افزود: نصب این تعداد کنتور ۲۲۴ دستگاه بیشتر از 

سال ۱۴۰۱ بوده است.
وی ادامه داد: با نصب این تعداد کنتور هوشــمند 
ضمن نظارت بر میزان برداشت آب توسط کشاورزان 
و بهره برداران، از اضافه برداشت مقدار ۴.۱ میلیون 

مترمکعب نیز جلوگیری شد.
گفتنی است هم اکنون، حدود ۱۹۸۰۰ هزار حلقه 
چاه آب دارای مجوز و افزون بر ۱۲ هزار حلقه چاه 
آب فاقد مجوز مشمول قانون تعیین تکلیف چاههای 

فاقد پروانه بهره برداری وجود دارد

این پروژه با کار و تلاش 
شبانه روزی مهندسان و 
متخصصان و عزیزان در 
وزارت نیرو و پیمانکاران 
این پروژه انجام شد که از 

همه آنها قدردانی می کنم. 
همچنین امروز قراردادی 
به ارزش 1۹ هزارمیلیارد 
تومان امضاء شد تا برای 

همه نقاط کشور این پروژه 
اجرایی شود.

گام های مثبت دولت برای مدیریت منابع آبی

  دیپلماسی فعال ایران؛ زمینه ساز توسعه تجارت و رشد اقتصادی انرژی محور
عضو کمیسیون انرژی مجلس معتقد است: در بحث دیپلماسی فعال حوزه انرژی، دولت سیزدهم خوب عمل کرده؛ هم با کشورهای همسایه ارتباط برقرار کرد و هم با کشورهای عضو گروه بریکس، گروه های شانگهای یا اوراسیا و کشورهای همسایه مثل عراق 
و پاکستان.رمضانعلی سنگدوئینی عضو کمیسیون انرژی مجلس در پاسخ به اهمیت دیپلماسی انرژی در رشد ۵.۴ درصدی اقتصاد در سال گذشته بیان کرد: ایران از لحاظ انرژی و مجموع ذخایر نفت و گاز جزء کشورهای دارای رتبه برتر دنیا است. در حال حاضر 
تولید نفت به ســه و نیم میلیون بشــکه در روز رســیده که بالاخره بایســتی این موضوع رو از چند جنبه بررســی کرد، اول اینکه فروش نفت، گازوئیل، گاز انواع مختلف شهری، CNG و LPG و بنزین یک بخش از منابع اقتصادی کشور را تامین می کند از طرف دیگر 
صادرات انرژی سبب ورود منابع مالی و ارزی به کشور می شود.این نماینده مجلس افزود: صادرات گاز به عراق و ترکیه و ارمنستان، و در بخش دیگری صادرات برق به کشورهایی چون پاکستان و عراق از جمله این موارد است. سوم هم منابع مالی حاصل در بخش 

پتروشیمی است که در این بخش هم سالانه بیش از ۱۲ میلیارد دلار صادرات داریم، لذا با تمرکز بر . از طرفی اگر به بخش صنعت گاز و میعانات گازی نرسد، بخش صنعت و تولید کشور متوقف می شود، لذا حوزه انرژی حوزه پیشران اقتصادی است.

5 روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1403/01/25
شماره : 1614

آیت الله سیدابراهیم رییسی رییس جمهور روز پنجشنبه ۲۳ فروردین ماه در آیین انعقاد قراردادهای سرمایه گذاری طرح های 
پساب کشور و بهره برداری از پروژه های آب و فاضلاب تهران گفت: مساله آب و مدیریت آب برای زندگی مردم بسیار مهم است 
به ویژه با توجه شــرایط اقلیمی که با آن مواجه هســتیم و کمبود نزولات آسمانی و توسعه صنایع در شهرها، تامین آب شرب، 
تامین آب کشاورزی و آب صنایع بسیار اهمیت دارد. از طرفی منابع آبی کشور بسیار محدود است و برای این موضوع می طلبد 

که آب شرب، کشاورزی و صنعت را تامین کند.
رئیس جمهور افزود: از ابتدای دولت طرح های مختلفی در حال اجرا است و این طرح ها به مدیریت آب کمک خواهد کرد از 

وزیر نیرو و مسوولان این وزارتخانه قدردانی می کنم که همه اقدامات لازم در جهت مدیریت آب انجام دادند.
آیت الله رییسی یادآور شد: آنچه که تاکنون انجام شده و آنچه که در تامین آب روستایی و صنعتی در حال انجام است، این 
نوید را می دهد که اهداف محقق خواهد شــد. البته تاکنون به پنج هزار روســتا آب رسانی شده و باقی آن در دست اقدام است 

که این موضوع کار آسانی نیست.
وی موضوع تامین آب کشاورزی را پراهمیت عنوان کرد و گفت: مصرف آب کشاورزی باید به نحوی مدیریت شود که کمترین 
میزان آب رسانی و بیشترین محصول را داشته باشیم. برای این هدف باید آب رسانی غرقابی را به آب رسانی علمی زیرسطحی 
تبدیل کنیم تا مصرف آب کاهش یافته و محصول و بهره برداری به ۳ تا ۴ برابر افزایش داده شود. هر چند که این کار آغاز شده 

رشد ۲۵ درصدی مصرف شبکه برق خوزستان 
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان از رشد ۲۵ درصدی 

مصرف شبکه برق این شرکت خبر داد.
علی اسدی در جلسه بررســی پروژه های حیاتی برای گذر از 
پیک مصرف تابستان ۱۴۰۳ بیان کرد: اوج مصرف برق شبکه تحت 
نظارت این شــرکت به ۴ هزار و ۸۸۵ مگاوات رسید که نسبت به 
۳ هزار و ۸۹۱ مگاوات مدت مشــابه در ســال قبل، ۲۵.۵ درصد 

رشد داشته است.
وی بــا بیان اینکه ایــن افزایش مصرف به دلیل افزایش دما و 
استفاده از بار سرمایشــی و رشد طبیعی مصرف برق مشترکین 

جدید بوده، تصریح کرد: باتوجه به آغاز فصل گرما و افزایش دما در خوزســتان رشــد مصرف شبکه برق آغاز شده و در ماه های 
آینده به اوج خود خواهد رسید.

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان با اشاره به پروژه های حیاتی در دست اجرای این شرکت برای گذر موفق از پیک 
مصرف تابستان ۱۴۰۳، بیان کرد: همه امکانات و ظرفیت های شرکت بسیج شده تا در زمان باقی مانده پروژه های در دست اجرا 

وارد مدار شوند و شبکه برای ورود به پیک مصرف مشکلی نداشته باشد.
اسدی افزود: تسریع در اجرای پروژه ها و اضافه شدن ظرفیت های جدید به شبکه کمک خواهد کرد برای پاسخگویی به رشد 

بار و عبور موفق از پیک مصرف، مشکل کمتری داشته باشیم.
بر اساس این گزارش، در این جلسه میزان پیشرفت پروژه های حیاتی و مسائل و مشکلات آنها به جزئیات مورد بررسی قرار 

گرفت تا در زمان مقرر قبل از شروع پیک مصرف وارد مدار شوند.
شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت تامین و انتقال برق در ۲ استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

مجری طرح های خطوط شــرکت برق منطقه ای خوزستان از 
اجرای 6۰ کیلومتر مدار فیبر نوری در خطوط ۲۳۰ کیلوولت این 

شرکت خبر داد.
امیر حیاتی بیان کرد: عملیات احداث فیبر نوری بر روی خط 
۲۳۰ کیلوولت امیدیه ۱‑ مارون اصلی شــامل تامین تجهیزات، 
نصب و سیم کشــی به طول 6۰ کیلومتر مدار به پایان رســید و 

آماده بهره برداری است.
وی با بیان اینکه ارزش سرمایه گذاری این پروژه ۷۵ میلیارد ریال 
است، تصریح کرد: ایجاد شبکه مخابراتی و دیسپاچینگ مطمئن، 

تکمیل رینگ دیسپاچینگ ناحیه شرق خوزستان، ایجاد قابلیت مانیتورینگ و ویدئو کنفرانس بین نواحی و ایجاد ارتباط مخابراتی 
بسیار مطمئن جهت انتقال حجم بالای اطلاعات با کیفیت بسیار خوب از اهداف اجرای این پروژه است.

مجری طرح های خطوط شرکت برق منطقه ای خوزستان تصریح کرد: تاکنون بیش از ۲ هزار و ۴۰۰ کیلومتر فیبر نوری روی 
خطوط استان های خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد نصب گردیده است و تمامی مراکز دیسپاچینگ، نیروگاه و پست های انتقال 

و ۹۰ درصد پست های فوق توزیع از این شبکه بهره برداری می کنند.
بر اســاس این گزارش، از ابتدای مهرماه ۱۴۰۲ تاکنون ۷ پروژه پســت به ظرفیت ۳۳۵ مگاولت آمپر و توســعه ۲ بی ۱۳۲ 
کیلوولت با ارزش ســرمایه گذاری ۱۱۷۹۸ میلیارد ریال، ۳ پروژه خط به طول ۸ کیلومتر مدار با ارزش ســرمایه گذاری ۱۰6۸ 
میلیارد ریال و ۲ پروژه تعویض هادی خط با هادی پرظرفیت به طول ۱۴ کیلومتر مدار با ارزش ســرمایه گذاری ۴۸۰ میلیارد 

ریال اجرایی گردیده است.
شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت تامین و انتقال برق در ۲ استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

6۰ کیلومتر مدار فیبر نوری به شبکه برق خوزستان اضافه شد 

و در برخی از نقاط در حال انجام است.
رئیس جمهور با اشاره به برخی از صنایع از جمله پتروشیمی که از پساب استفاده می کنند، یادآور 
شد: در یکی از استان ها مشخص شد که صنعت پتروشیمی به جای استفاده از پسآب با حفر ۱۷ حلقه 
چاه، از آب شــرب استان استفاده می کند. در حالی که امکان استفاده از پساب برای مصرف صنعت 

پتروشیمی وجود دارد و این کار انجام شده که نشانه استفاده درست از منابع آبی است.
آیت الله رییسی با بیان اینکه اجرای انعقاد قراردادهای سرمایه گذاری طرح های پساب کشور و بهره 
برداری از پروژه های آب و فاضلاب تهران به میزان ۱۷ هزار میلیارد تومان کار بزرگی است که امروز 
بهره بردای آن آغاز شــد، عنوان کرد: این پروژه با کار و تلاش شبانه روزی مهندسان و متخصصان و 
عزیزان در وزارت نیرو و پیمانکاران این پروژه انجام شد که از همه آنها قدردانی می کنم. همچنین امروز 
قراردادی به ارزش ۱۹ هزارمیلیارد تومان امضاء شد تا برای همه نقاط کشور این پروژه اجرایی شود.

رییس جمهور ادامه داد: پروژه ۱۹ هزار میلیارد تومانی در استان هایی نظیر سیستان بلوچستان، 
آذربایجان شرقی، اصفهان، قم و دیگر استان های کشور اجرایی خواهد شد که کار ارزشمندی است. 
البته حداکثر اجرای این پروژه یک سال تا یک سال و نیم است ولی بهره برداری آن ۲۰ سال است.

وی با بیان اینکه تبدیل پساب برای صنایع و کشاورزی بسیار ارزشمند است، تصریح کرد: خوشبختانه 
امروز این موضوع در وزارت نیرو با قوت انجام می شود. تلاش وزارت نیرو طبق برنامه این بود که ۷۰۰ 
میلیون متر مکعب آبرسانی انجام دهد ولی امروز بیش از یک میلیارد متر مکعب آبرسانی انجام شده 

که با کار جهادی وزارت نیرو، بسیار جلوتر از برنامه است.
آیت الله رییســی با قدردانی از مراکز پایش که در تهران و ســایر استان های کشور موضوع آب و 
فاضــلاب را رصد می کنند، گفت: موضوع تامین آب پایــدار به دور از تنش آبی برای تهران در کنار 
مدیریت فاضلاب باید در تهران به بهترین شکلی انجام شود که هر دو مسئله در دستور کار است.  

وی با بیان اینکه باید شکرگزار نعمت های خداوند برای نزولات آسمانی باشیم، یادآور شد: پیش از 
این برای بارندگی کم، هم ما و هم کشاورزان، صنعتگران و مسوولان نگران بودیم ولی خوشبختانه با 

بارشهایی که در پایان سال گذشته و اوایل سال جاری انجام شد، این نگرانی ها رفع شد.
آیت الله رئیسی اضافه کرد: به رغم اینکه برخی از مناطق مانند دریاچه ارومیه از بارش های لازم 
برخوردار شدند ولی در برخی از مناطق کشور همچنان نگرانی برای آب شرب و کشاورزی وجود دارد. 
یکی از جلوه های شکر نعمت این است که آن را از جانب خداوند بدانیم و هم اینکه در جایی این نزولات 

و منابع آبی را مورد استفاده قرار دهیم که مورد رضای پروردگار است و از اسراف جلوگیری کنیم.
رئیس جمهور با قدردانی از وزارت نیرو برای پیشرفت کار در طرح های آبی کشور از ۹ درصد به ۴۵ 
درصد در یک سال گذشته، اظهار داشت: صمیمانه از همت همه دست اندرکاران، متخصصان و کارگران 
قدردانی دارم که پیشرفت کار بالایی برای تامین آب شرب، کشاورزی و صنایع کشور انجام داده اید.

وی با بیان اینکه توســعه شبکه فاضلاب نباید مختص به رئیس جمهور یک دولت، یک منطقه یا 
یک شــهر باشد، گفت: تامین آب و توسعه شبکه فاضلاب باید در همه نقاط کشور دیده شود. حتی 
پیش از این اینکه شــهرها توسعه داده شــود، باید موضوع شبکه فاضلاب در شهرک های مسکونی، 
شهرک های صنعتی و بخش های کشاورزی دیده و توجه شود. در مسکن مهر هم باید موضوع شبکه 

آب و فاضلاب مورد توجه قرار گیرد.
آیت الله رئیسی با بیان اینکه زمانی که دولت مسکن مهر را آغاز کرد، ۲۴۰ هزار تعهد مسکن را 
به عهده داشــت، تصریح کرد: این تعهد حتی اگر از گذشــته هم باشد، دولت خود را به انجام آن در 
قبال مردم متعهد می داند. از ۲۴۰ هزار مسکن مهر نیمی از آن تحویل مردم شد و برای باقی آن کار 

با سرعت در حال انجام است.
رییس جمهور توجه به زیرساخت های شهری را مطالبه جدی مردم نامید و خاطرنشان کرد: توسعه 
زیرساخت های شهری از مطالبات جدی است و اینکه در برخی از شهرک هایی که در سالهای گذشته 
ســاخته شــده ولی به شبکه آب و فاضلاب آن  توجه نشده، برای مردم، مسوولان و مهندسان ایجاد 
زحمت می کند. البته برای توسعه پدیده های نو مانند فیبر نوری که به تازگی وارد زندگی مردم شده 

است نمی توان از قبل زیر ساخت تعریف کرد و نسبت به انجام آن اقدامات لازم اجرایی می شود.
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نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس شــورای اســلامی گفت:جهش تولید انعطاف پذیری سیاســت های اقتصادی دولت برای کنترل تبعات ناشی از مشکلات ساختاری اقتصادی ایران نظیر رشد بالای 
حجم نقدینگی و کاهش ارزش پول ملی در شرایط تحریم های کنونی را تقویت خواهد کرد.

مصطفی طاهری افزود: اقتصاد ایران ظرفیت تحریم پذیری بسیار بالایی دارد و به راحتی قابل تحریم شدن است و دلیل این اتفاق را می توان در خام فروش بودن و عدم تنوع تولید کشور جستجو کرد.
وی با بیان اینکه برای حل مشــکل راحت تحریم شــدن قاعدتاً باید کاری کرد تا هزینه های اعمال تحریم علیه کشــور افزایش یابد اضافه کرد: این اتفاق نخواهد افتاد مگر با جهش و تنوع دادن به تولید 
کشور و در واقع می توان گفت این تنها راه فلج کردن تحریم های اقتصادی است.این نماینده مجلس ادامه داد: جهش تولید می تواند فرصت های از دست رفته اقتصاد ایران در دهه ۱۳۹۰ به واسطه ثبت 
نرخ رشدهای اقتصادی منفی، میانگین منفی و نوسانی را تا حدودی جبران کند.به گفته وی، جهش تولید بزرگترین دغدغه خانواده ها و جوانان فارغ التحصیل یعنی اشتغال را پاسخ خواهد داد و علاوه بر 

آن بسیاری از آسیب های اجتماعی از جمله افزایش سن ازدواج، طلاق، اعتیاد، کاهش فرزندآوری، به خاطر بیکاری و مشکلات اقتصادی است.

جهش تولید، انعطاف 
پذیری سیاستهای 

اقتصادی کشور را تقویت 
می کند

اگر کشاورزان نسبت 
به این توصیه فنی 
بی توجهی کنند، با 

انتقال بوته نشا از خزانه 
به زمین اصلی، سرما 
زدگی و خشک شدن 

بوته های نشا برنج دور 
از انتظار نیست

سارا ابراهیم نژاد - جنگل سلیم آباد تنکابن درحالی سالیان است که به بهانه فعالیت گردشگری و سفالگری یک خانواده پاکتراشی می شود که منابع طبیعی 
رأی خلع ید این عرصه را دارد، اما به بهانه های گوناکون هربار اجرای این حکم به تعویق افتاده است.
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   فاز نخست بندر گردشگری چمخاله تکمیل 
شد

 مدیرکل بنــادر و دریانوردی گیــلان از تکمیل 
چمخالــه  بندرگردشــگری  نخســت  فــاز 
 لنگــرود خبــر داد و گفــت: مرحلــه نخســت

 این بندر شــامل راه و پل دسترســی و حوضچه 
آرامش تکمیل شده است.

حســین یونســی گفت : این بندرگردشگری در 
۲ فاز تعریف شده که فازنخســت آن شامل جاده 
دسترسی به طول ۸۵ متر، پل دسترسی به طول 
۳۵۲ متر و ۲ بازوی موج شــکن)که یک حوضچه 
آرامش را تشکیل می دهد( توسط بخش دولتی به 

اتمام رسیده است.
وی اعتبــار هزینــه شــده دولتــی بــرای این 
بندرگردشــگری را حدود چهار هزار میلیارد ریال 

اعلام کرد.
به گفته وی، فاز دوم این پروژه شامل احداث اسکله 
ها برای قایق ها و شناورهای تفریحی، مجتمع های 
اقامتی، هتل، رستوران، فود کورت)خوراک سرا(، 
فضای سبز، پارک، استخر و مکانهای ورزشهای آبی 
توسط سرمایه گذار بخش خصوصی انجام می شود.

وی عنوان کرد: تاکنون سه مرحله فراخوان برای 
جذب سرمایه گذار منتشر شده اما موفقیتی در این 

امر حاصل نشده است.
مدیرکل بنادر و دریانوردی گیــلان با بیان اینکه 
در صورت جذب ســرمایه گــذار ۲۰ هکتار زمین 
برای ایجاد اســکله ها در اختیار سرمایه گذار قرار 
می گیرد، افــزود : مراحل احــداث بندر تفریحی 
گردشــگری چمخاله از اسفند ســال ۱۳۹۷ در 
شهرســتان لنگرود آغاز و در نهایت امســال فاز 

نخست آن تکمیل شد.
وی در ادامه از آغاز عملیات اجرایی احداث کارخانه 
کشتی ســازی در مجتمع بندری انزلی خبر داد و 
اظهار کرد: ساخت مخازن ۴۰ هزار تنی روغن خام 
خوراکی نیز آغاز شــده و تفاهم نامه احداث سیلو 

تمام مکانیزه نیز در این بندر کلید خورده است.
یونســی تصریح کرد: در خصوص جذب سرمایه 
گذار برای حوضچــه غربی گردشــگری دریایی 
هم امید اســت ســرمایه گذار خوبی جذب کنیم 
در بندر آســتارا نیــز مهمترین مســاله بازنگری 
اساســی در قرارداد فــی مابین ســازمان بنادر و 
دریانوردی با بخش خصوصی اســت؛ این قرارداد 
 به دلیل اشکالات فراوانی که دارد، اقتصادی نیست 
و بازنگری آن در دستور کار است تا بتوانیم بندر را 

اقتصادی کنیم.

 بخشــی از جنگل های هیرکانی سلیم آباد تنکابن درحالی سالیان 
است که به بهانه سفالگری و فعالیت گردشگری در اختیار چند نسل 
از یک خانوداه قرار گرفته که آنها نه تنها بخش زیادی از جنگل را برای 
برداشــت گلِ تهیه سفال پاکتراشی کردند، بلکه در اقدامی عجیب تر 
تعداد چهــار خانه مدرن هم و باغ کیوی را در این عرصه جنگلی بنا 
کردند و به گفته شــاهدان عینی فعالیت پیش رونده آنها برای تصرف 

جنگل ادامه دارد و گویا تمام شدنی نیست.
یکی از اهالی روستای سلیم آباد که نخواست نامی از او در گزارش 
باشــد به خبرنگار ایرنا گفت: این محدوده جنگلی بعد از روســتای 
سلیم آباد و پس از عبور از یک جاده خاکی که به دل جنگل می رسد 

قرار دارد.
به گفته او این خانواده حدود پنج نسل است که در این عرصه مشغول 

فعالیت سفالگری هستند، البته بخشی از این عرصه مستثنیات بوده و 
بخشی را هم منابع طبیعی صرفا را برداشت گلِ ساخت ظروف سفالی 

در اختیار این خانواده قرار داد.
 این درحالیســت که آنها در این مدت علاوه بر برداشت از معدن 
خاک تهیه ســفال، بخش زیادی از جنگل را طی این سال ها تصرف 
کردند، درختان را قطع و ســوزاندند و به ساخت خانه هایی مدرن که 

هیچ تناسبی با طبیعت منطقه ندارد، اقدام کردند.
او با بیان اینکه واگذاری ای از ســوی منابع طبیعی در این عرصه 
جنگلی انجام نشده و این خانواده حق ساخت و ساز ندارد افزود: منابع 
طبیعی رای خلع ید این منطقه را دارد اما طی سال های اخیر به بهانه 
جلوگیــری از تنش های اجتماعی و واکنش هــای تند این خانواده از 
اجرای حکم ممانعت شد و دیگر نهادهای دخیل در اجرای حکم هم 

گردشگری اسم رمز پاکتراشی در جنگل هیرکانی 

با منابع طبیعی همکاری نکردند.
تصرف و افزایش ســاخت و سازها به بهانه های مختلف نظیر گردشگری و دست 
اندازی های مدام از جمله چالش های اساسی اراضی جنگلی غرب مازندران بوده که 
بر نگرانی ها افزوده که ضروری است مراجع ذیربط برای رفع این معضل فراگیر تدابیر 
ویژه ای اتخاذ کنند. نمونه مشابه این اقدام تصرف بخش زیادی از جنگل در منطقه 
الیمالات واقع در مسیر جاده چمستان - نور در غرب مازندران بود که با واکنش های 

زیادی رو به رو و در نهایت به دستگیری مدیر این مجموعه منجر شد.
رییس منابع طبیعی شهرســتان تنکابن روز جمعه در ارتباط با فعالیت سفالگری 
و گردشــگری یک خانواده در بخشــی از جنگل های هیرکانــی تنکابن گفت: منابع 
طبیعی رأی خلع یدِ بخشــی از این عرصه جنگلی را در اختیار دارد و پیگیر اجرای 
آن است. بخشی دیگر از این عرصه هم که اخیرا از این سوی خانواده در حال تصرف 
و پاکتراشــی بود نیز نقشــه برداری شــده و چنانچه عرصه ملی باشد این بخش هم 

میبایست خلع ید شود.
یاســر منتظری با بیان اینکه این خانواده به بهانه بوم گردی و سفالگری تمام این 
ســال ها بخش زیادی از جنگل را تصرف و تخریب کرده اند افزود: تمامی پرونده های 
عرصه های منابع طبیعی تنکابن که توسط این خانواده تصرف شده در حال بررسی است.

منتظــری با توضیح اینکه خانواده مذکور در محوطه هایی که منابع طبیعی صرفا 
برای برداشــت گل در اختیارشان قرار گرفته بود ساختمان و انبار احداث کرده و در 
محوطه ای دیگر کیوی کشت کرده است افزود: منابع طبیعی حکم تخریب خانه ها را 

هم اخذ کرده و اجرایی می کند.
به گفته او حضور گردشگر و استقبال از این کسب و کار سبب شده که آنها تصرف 

جنگل را حق خود بدانند و اخیرا هم مشغول پاکتراشی دامنه جنگل بودند.
گفته می شود حدود پنج هزارمتر در یک بخش و حدود ۹ هزارمتر در بخش دیگر 
توسط این خانوده سفالگر تصرف شده که منابع طبیعی حکم خلع ید بخش هایی از 

این عرصه ها را در اختیار دارد.
مهرداد خزایی پول مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری مازندران هم پیش از این 
اعــلام کرد که پرونده اعضای این خانواده که قبلا هم برای تعرض به اراضی ملی در 
حاشیه مستثنیات متعلق به خود اقدام کرده بودند، از گذشته در دادستانی شهرستان 
تنکابن تشــکیل شده است. روز ۲۰ فروردین سال جاری نیز همکاران منابع طبیعی 
شهرســتان که متوجه تعرض مجدد این افراد به عرصه های جنگلی شدند، بار دیگر 

موضوع را به دادستانی گزارش دادند.
بــه گفتــه او ایــن خانــواده عــلاوه بــر اینکــه دربــاره مالکیــت زمین های 
خانوادگــی خــود دچــار اختلاف هســتند، چند بار هــم قصد تعرض بــه اراضی 
 ملی واقع شــده در حاشــیه مســتثنیات خود را داشــته اند و در حــال حاضر، هم 
شکایت اعضای خانواده بر سر زمین های شخصی خودشان و هم شکایت اداره منابع 
طبیعی تنکابن از آن ها درباره تعرض به عرصه های جنگلی در دادســتانی شهرستان 

در دست پیگیری قرار دارد.
قدمــت بــالای جنگل هــای هیرکانی ایــران و آذربایجان و تنــوع گیاهان آن، 
ســبب ثبــت این گنجینه طبیعی در فهرســت میراث طبیعی یونســکو در ســال 
۲۰۱۹ میلادی شــد. نخســتین درخواســت برای ثبت نام جنگل های هیرکانی در 
فهرســت یونسکو توســط کشــور آذربایجان صورت گرفت؛ اما به دلیل قرار گرفتن 
 بخــش زیــادی از این جنگل ها در خاک ایران، با این درخواســت موافقت نشــد و 
پــس از آن با پیگیــری مجدد از طرف ایــران، نام جنگل هــای هیرکانی به عنوان 
اثر مشــترک کشــورهای ایران و آذربایجان، در فهرســت یونســکو به ثبت رسید. 
 ایــن جنگل ها بــا عنوان دومیــن اثر طبیعــی از ایران، پــس از بیابــان لوت، در 
فهرســت جهانی یونسکو شــناخته می شوند و در حال حاضر آخرین اثر ثبت شده از 

ایران در این فهرست است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1403/01/25
شماره : 1614

برترین اخبار ایران و جهان
www.ofoghemroz.ir
٤٩١٠٥٠١٠    -    ٠٢١

     ارتباط مناسب اقتصادی با کشورهای منطقه بزرگترین دستاورد دولت سیزدهم است
 عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی خراسان رضوی گفت: جدا از کارهای 
بزرگی که دولت در بخش اقتصادی انجام داده، برقراری ارتباط مناسب با کشورهای همسایه و سیاست 
مطلوب بین المللی این دولت به ویژه در حوزه روابط اقتصادی و تجاری را می توان بزرگترین دستاورد 

دولت سیزدهم دانست.
محمدحسین روشــنک افزود: هم اینک ارتباط کشورمان با کشورهای همســایه و منطقه از جمله 
تاجیکستان بسیار مطلوب و رضایت بخش است.وی با تایید سخنان رهبر معظم انقلاب در خصوص 
زمان بر بودن حل مشکلات معیشتی و اقتصادی کشور و همچنین فعال و پرکار بودن دولت سیزدهم 
اظهار کرد: دولت سیزدهم و شخص آیت الله رئیسی پرکار، زحمتکش، موفق و ایثارگر است و مقصر 
شرایط اقتصادی، این دولت نیست.عضو اتاق بازرگانی خراسان رضوی گفت: رهبر معظم انقلاب همواره 
از همه دولتها حمایت کرده اند و به طور قطع مقصر مشکلات فعلی در اقتصاد کشور، دولت سیزدهم 
نیست و دولتهای قبل هم در بروز شرایط کنونی مقصر نبوده اند.روشنک افزود: مشکلات اقتصادی و 
معیشتی در کشور به موضوع تحریم ها، عدم پذیرش برجام و نابودی آن توسط آمریکا، آزادی خواهی 
و استکبارســتیزیمان بازمی گردد و هر دولتی چه دولت آقای رئیسی و چه دولتهای گذشته در بروز 
چنین شرایطی مقصر نیستند بلکه ریشه مشکلات به دشمنان ما بازمی گردد که قصد آزار و اذیت مردم 

کشورمان را دارند و اثر آن در اقتصاد هم نمایان می شود.
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یک روزنامه پرتغالی از قصد مهدی طارمی برای اخذ تابعیت کشور پرتغال خبر داده است. این در حالی است که طارمی فصل آینده را در ایتالیا سپری خواهد کرد و یکی از کاپیتان های 
تیم ملی ایران است.

 مهاجم ۳۱ ساله تیم فوتبال پورتو پرتغال از فصل ۲۰۱۹ با پیوستن به »ریوه آوه« در لیگ این کشور حضور دارد و در فصل ۲۰۲۰ هم به عضویت پورتو درآمد. این لژیونر ایرانی که قراردادش 
با پورتو در پایان فصل جاری به پایان می رسد قرار است فصل آینده به تیم »اینتر« در سری آ ایتالیا بپیوندد.

اما روزنامه » ojogo« پرتغال خبری جنجالی راجع به این بازیکن منتشر کرده است. »ojogo« در خصوص مهدی طارمی نوشته است که این بازیکن ایرانی از سال ۲۰۱۹ به طور پیوسته در 
پرتغال زندگی کرده است و از سال ۲۰۲۰ هم در ملک شخصی خود سکونت دارد. این روزنامه در ادامه ادعا کرده است که طبق اطلاعاتی که به دست آورده است طارمی گام های نخست اداری 

را برای دریافت ملیت پرتغالی برداشته است و قصد دارد در سال ۲۰۲۴ تابعیت این کشور را به دست بیاورد.
مهدی طارمی به دنبال 
گرفتن تابعیت پرتغال!

  علیرضا فغانی داور بازی نیمه نهایی لیگ 
قهرمانان آسیا شد

علیرضا فغانی دیدار برگشت مرحله نیمه نهایی 
رقابت های فوتبال لیگ قهرمانان آسیا را قضاوت 

خواهد کرد.
 علیرضــا فغانی دیدار برگشــت مرحله نیمه 
نهایی لیگ قهرمانان آسیا بین تیم های »یوکوهاما 
مارینوس« ژاپن و »اولســان اچ دی« کره جنوبی 
را قضاوت خواهد کرد. این مسابقه روز چهارشنبه 
پنجم اردیبهشت در یوکوهامای ژاپن برگزار خواهد 
شد.دیدار رفت این دو تیم ۲۹ فروردین به میزبانی 
کره جنوبی برگزار می شود.در دیگر دیدار مرحله 
نیمه نهایی این مسابقات تیم های الهلال عربستان 

و العین امارات به مصاف هم خواهند رفت. 

 سه مدال طلا و یک برنز برای تیم ملی 
آزاد ایران در پنج وزن نخست

مسابقات پنج وزن نخست رقابت های کشتی 
آزاد قهرمانی آســیا در شهر بیشکک قرقیزستان 
برگزار شد و در پایان نمایندگان کشورمان صاحب 

۳ مدال طلا و یک مدال برنز شدند.
 در پایان مسابقات پنج وزن نخست رقابت های 
کشــتی آزاد قهرمانی آســیا در شــهر بیشکک 
قرقیزستان رحمان عموزاد در وزن ۶۵ کیلوگرم، 
امیرمحمد یزدانی در وزن ۷۰ کیلوگرم و محمد 
نخودی در وزن ۷۹ کیلوگرم به مدال طلا یافتند 
و محمدحســین محمدیان در وزن ۹۷ کیلوگرم 
صاحب مدال برنز شد.نتایج کشتی گیران کشورمان 
به شرح زیر اســت:در وزن ۵۷ کیلوگرم ابراهیم 
خواری در دور نخســت با نتیجه ۸ بر ۱۰ مغلوب 
اودیت از هند شد و با توجه به حضور حریفش در 
دیدار فینال، وی به گروه بازنده ها رفت. خواری در 
این گروه با نتیجه ۶ بر ۴ از سد آلماز سامانبیکوف 
از قرقیزستان گذشت و به دیدار رده بندی رفت. 
وی در این دیدار با نتیجه ۷ بر ۴ مغلوب کوم هیوک 
کیم از کره شمالی شد و در جایگاه پنجم ایستاد.

در وزن ۶۵ کیلوگرم رحمان عموزاد در دور اول 
با نتیجه ۴ بر ۲ اولوکبک ژولدوشبیکوف قهرمان 
آسیا از قرقیزستان را مغلوب کرد وی در دور دوم 
با نتیجه ۷ بر صفر سئون هو یو از کره جنوبی را از 
پیش رو برداشت و به مرحله نیمه نهایی راه یافت. 
وی در این دیدار با نتیجه ۱۰ بر صفر عباس رحمان 
اف از ازبکستان را شکست داد و به دیدار فینال راه 
یافت. عموزاد در این دیدار با نتیجه ۲ بر ۱ از سد 
تولگا تومور اوچیردارنده مدال برنز جهان و قهرمان 
بازی های آسیایی از مغولستان گذشت و به مدال 

طلا دست یافت.
در وزن ۷۰ کیلوگــرم امیرمحمد یزدانی پس 
از استراحت در دور نخست، در دور دوم با نتیجه 
۹ بر ۴ مقابل علی بک عثمان اف از قرقیزســتان 
به پیروزی رسید و راهی مرحله نیمه نهایی شد. 
وی در ایــن مرحله مقابــل مصطفی احمداف از 
تاجیکستان با نتیجه ۸ بر ۳ به برتری دست یافت 
و به دیدار فینال رفت. یزدانی عصر امروز در دیدار 
فینال با نتیجه ۱۳ بر ۹ یوشینوسوکه آئویاگی از 

ژاپن را شکست داد و صاحب مدال طلا شد.
در وزن ۷۹ کیلوگــرم محمد نخودی پس از 
استراحت در دور نخســت، در دور دوم با نتیجه 
۵ بر ۴ از ســد خیدیر سیف الدین اف از بحرین 
گذشــت و به مرحله نیمه نهایی راه یافت. وی در 
این مرحله مقابل ماگومد اولویف از تاجیکستان با 
نتیجه ۱۱ بر صفر پیروز شد و به دیدار فینال راه 
یافت. نخودی در دیدار پایانی ب نتیجه ۱۲ بر ۲ 
انخبایار بایامبادورج از مغولســتان را از پیش رو 
برداشــت و به مدال طلا دست یافت.در وزن ۹۷ 
کیلوگرم محمدحسین محمدیان پس از استراحت 
در دور اول، در دور دوم با نتیجه ۱۰ بر صفر باتزول 
اولزیسایخان دارنده مدال نقره آسیا از مغولستان را 
مغلوب کرد و به مرحله نیمه نهایی راه یافت. وی در 
این مرحله در مصاف با احمد تاج الدینوف قهرمان 
جهان و بازی های آسیایی از بحرین با نتیجه ۸ بر ۲ 

مغلوب شد و به دیدار رده بندی رفت.

لژیونرهای فوتبال ایران 
در هفته ای که گذشت 
عملکردهای متفاوتی 

از خود به نمایش 
گذاشتند. در این میان 

محمد محبی موفق 
شد عنوان بهترین 

بازیکن ماه روسیه را 
کسب کند و از مهدی 
قایدی به عنوان یکی 

از جانشینان طارمی در 
لیگ پرتغال یاد شد.

قایدی در مسیر طارمی

ورزش 

سعید جمشیدیان    |      در هفته رو به پایان اخباری مبنی بر حضور قایدی در لیگ پرتغال منتشر شد. محبی عنوان بهترین بازیکن ماه روسیه را از آن 
خود کرد و یک لژیونر ۱۷ ساله فرصت حضور در زمین را پیدا کرد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1403/01/25
شماره : 1614

لژیونرهای فوتبال ایران در هفته ای که گذشــت عملکردهای 
متفاوتی از خود به نمایش گذاشتند. در این میان محمد محبی 
موفق شــد عنوان بهترین بازیکن ماه روســیه را کسب کند و از 
مهدی قایدی به عنوان یکی از جانشینان طارمی در لیگ پرتغال 
یاد شــد. ضمن اینکه از یک لژیونر ۱۷ ســاله هم در لیگ برتر 

روسیه رونمایی شد.

  بازگشت طارمی به ترکیب پورتو با طعم شکست
تیم های فوتبال پورتو و ویتوریا گیمارش در هفته بیســت و 
هشتم لیگ پرتغال در ورزشگاه دراگو به مصاف هم رفتند که این 
بازی در پایان با نتیجه دو بر یک به سود تیم ویتوریا گیمارش به 
پایان رسید.مهدی طارمی مهاجم ایرانی پورتو نیز از دقیقه ۶۷ و 
به جای پپه وارد زمین شد اما در زمان کوتاهی که پس از مدت ها 
فرصت حضور در ترکیب تیمش را به دست آورد نتوانست مانع از 
شکست پورتو شود.مهدی طارمی مهاجم ایرانی پورتو که پس از 
پایان جام ملت های آسیا در اغلب بازی ها حتی در لیست نهایی 
تیم خود قرار نمی گرفت، با تصمیم »کونسیسائو« سرمربی پورتو 

در لیست این تیم برای دیدار با ویتوریا گیمارش قرار گرفت.
روزنامه رکورد در خصوص حضور طارمی در ترکیب نوشــت: 
کونسیســائو پس از چند بازی که نام طارمی را در لیست نهایی 
قــرار نمی داد، تصمیم گرفت تــا در این بازی مهم از مهاجم ۳۱ 
ساله ایرانی خود بهره ببرد. »اوانیلسون« مهاجم پورتو که در این 
فصل بیشتر به جای طارمی برای این تیم به میدان رفته است به 

دلیل محرومیت نتوانست پورتو را همراهی کند.

  محمد محبی بهترین بازیکن ماه فوتبال روسیه شد
محمد محبی بازیکن ایرانی تیم فوتبال روستوف روسیه بهترین 

بازیکن ماه مارس فوتبال این کشــور شد. طبق اعلام فدراسیون 
فوتبال روسیه محمد محبی به دلیل عملکرد موفقش در ماه اخیر 

عنوان بهترین بازیکن لیگ این کشور را از آن خود کرد.
محمد محبی که در ماه مارس در سه مسابقه روستوف به میدان 
رفته بود، موفق به زدن چهار گل شد و یک بار نیز پاس گل داد 
تا عنوان بهترین بازیکن ماه را از آن خود کند.در هفته بیســت و 
ســوم لیگ برتر روسیه، تیم روستوف در حالی که محمد محبی 
را در ترکیب و خط حمله داشت از ساعت در استادیوم روستوف 
آرنا مقابل سوچی قعرنشین قرار گرفت و با تساوی ۲ به ۲ متوقف 
شــد. محمد محبی در این بازی نتوانست مثل دو مسابقه قبلی 
دروازه حریف شان را باز کند و به روند درخشان خود ادامه بدهد.

  ورود جهانبخش به باشگاه صدتایی های فاینورد
تیم فوتبال فاینورد هلند در هفته بیست و نهم لیگ برتر فوتبال 
هلند موفق شد با نتیجه پرگل ۶ بر صفر آژاکس را در هم بکوبد. 
علیرضا جهانبخش لژیونر ایرانی فاینورد در این مسابقه کار را از 
روی نیمکت آغاز کرد و در دقیقه ۷۷ وارد زمین شد تا صدمین 

بازی رسمی خود را برای این تیم هلندی انجام دهد.

  پیشرفت در بهبودی مصدومیت سردار
سردار آزمون مهاجم تیم ملی فوتبال ایران و باشگاه رم که در 
دیدار رفت برابر ترکمنستان در مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۶ دچار 
مصدومیت شده بود، روند درمان را به خوبی پشت سر گذاشته و 
مدیران رم امیدوارند تا از مهاجم خود در هفته های پایانی سری 

آ ایتالیا بهره ببرند.
سایت »romapress« در این خصوص نوشت: آزمون در تلاش 
اســت تا هر چه ســریع تر در اختیار کادر فنی رم قرار گیرد. این 

بازیکن تاکنون تمرینات فیزیوتراپی و شــخصی را پشــت سر گذاشته و همین موضوع باعث 
تسریع در بهبودی مصدومیت او شده است.

سردار آزمون به دلیل مصدومیت دیدار برابر لاتزیو در لالیگا را از دست داد و در دیدار رم 
برابر آث میلان در لیگ اروپا هم نمی تواند تیمش را همراهی کند.

رم در هفته سی و دوم سری آ روز یکشنبه ۲۶ فروردین میهمان اودینزه خواهد بود و باید 
دید آزمون به این بازی خواهد رسید یا خیر.

  مهدی قایدی جانشین احتمالی طارمی در لیگ برتر پرتغال
در هفته هجدهم لیگ برتر امارات، تیم اتحاد کلباء که مهدی قایدی را در اختیار دارددر 
استادیوم شیخ حمدان بن راشد مقابل »حتا« قعرنشین قرار گرفته است. مهدی قایدی که سه 
شب قبل در مرحله یک چهارم نهایی جام ریاست جمهوری فوتبال امارات نمایش درخشانی 
برای اتحاد کلباء مقابل العین داشت و موفق شد دو گل به ثمر رساند در ترکیب تیمش برابر 

حتا حضور داشت.
ملی پوش ایرانی اتحاد کلباء که در ۱۷ مسابقه این فصل لیگ برتر امارات موفق شده هشت 
گل به ثمر رساند و سه پاس گل بدهد و دو پنالتی بگیرد در این دیدار هم به روند درخشان 
خود ادامه داد و توانست بازهم پاس گل بدهد و تیمش را صاحب ضربه پنالتی کند. این دیدار 

در پایان با برتری ۳ بر یک به سود الاتحاد به پایان رسید.
به دنبال درخشش قایدی در تیم ملی ایران و لیگ برتر امارات، روزنامه معتبر و پرتغالی 
اوجوگو با انتشار خبری در خصوص علاقه باشگاه های پورتو و براگا به مهدی قایدی خبر داد. 
این روزنامه با تیتر »وینگر ملی پوش ایرانی مورد علاقه براگا و پورتو خواهد بود« نوشت: مهدی 

قایدی ۱۸ بازی ملی برای ایران دارد و در امارات متحده عربی بازی می کند.
علاوه بر این روزنامه اســپورت ۳۶۵ امارات هم به عملکرد خیره کننده قایدی پرداخت و 
برای این لژیونر ایرانی لقب »جادوگر لیگ امارات« را انتخاب کرد و نوشت: »قایدی از بهترین 
بازیکنان لیگ در فصل جاری بوده است. او در ۲۵ بازی که برای اتحاد کلباء در فصل جاری 

به میدان رفته موفق به زدن یازده گل و چهار پاس گل شده است.«

  سامان قدوس و ۲ نیمکت نشینی پیاپی
قدوس پس از اینکه مقابل منچستر یونایتد حضور کوتاه مدت و تأثیرگذار در زمین داشت، 
در دیدار اخیرشــان برابر برایتون به طور کامل روی نیمکت نشســت اما در ادامه دیدارهای 
هفته ســی و دوم لیگ برتر انگلیس چند دیدار برگزار شــد که در یکی از بازی ها استون ویلا 
برابر برنتفورد با تساوی سه بر سه متوقف شد. سامان قدوس، بازیکن ایران برنتفورد، در این 

مسابقه نیمکت نشین بازی بود و راهی میدان نشد.

  صیادمنش پای ثابت ترکیب وسترلو
تیم فوتبال وســترلو در هفته سی و دوم ژوپیترلیگ بلژیک، به مصاف خنت رفت. در این 
دیدار که با برتری ۳ بر صفر خنت همراه بود صیادمنش از ابتدا در ترکیب وســترلو حضور 

داشت و در دقیقه ۹۰ تعویض شد.

  رونمایی از لژیونر ۱۷ ساله در حضور محمد قربانی
کسری طاهری، مهاجم ۱۷ ساله ایرانی که اخیراً از تیم های پایه سپاهان راهی لیگ روسیه 
و تیم روبین قازان شده است در بازی این هفته تیمش برابر اورنبورگ در دقیقه ۶۶ وارد زمین 

شد و نخستین بازی خود را انجام داد.
در دقیقه ۸۲ این مســابقه هم دیگر لژیونر ایرانی یعنی محمد قربانی برای تیم اورنبورگ 

وارد زمین شد. این دیدار در پایان با برتری ۳ بر صفر اورنبورگ به پایان رسید.

  سعید عزت به دنبال اولین جام در آسیا
تیم شباب الاهلی در حالی وارد هفته هفدهم لیگ امارات شد که سعید عزت اللهی برخلاف 
بازی های قبلی در ترکیب اصلی این تیم حضور نداشت. این بازیکن در دقیقه ۵۹ وارد زمین 
شد و با برتری ۳ بر ۲ به سود شباب به پایان رسید تا با یک برد ارزشمند مقابل الجزیره به 

رتبه دوم لیگ امارات صعود کرد.
سعید عزت اللهی هفته آینده در اولین دوره سوپرجام امارات و قطر بازی خواهد کرد. این 
بازی روز شنبه برگزار خواهد شد و تیم برنده به عنوان برنده سوپرجام معرفی می شود. الدحیل 
به عنوان قهرمان لیگ ستارگان و شباب الاهلی به عنوان قهرمان لیگ ادنوک معرفی خواهد شد.

  شکست شوکه کننده برای السد و حزباوی
در مهمترین دیدار هفته بیســتم لیگ ســتارگان قطر، تیم السد در حالی که محمدامین 
حزباوی را در ترکیب و خط دفاعی داشت در استادیوم عبدالله بن خلیفه دوحه مقابل الدحیل 
رده ششمی قرار گرفت. این دیدار در پایان با نتیجه ۳ بر یک به سود الدحیل به پایان رسید.

سپاهان و مرگ تدریجی یک رویا
تیم فوتبال ســپاهان در نیم فصل دوم رقابت های لیگ برتر، روند ضعیف نتیجه 

گیری خود را ادامه داده است.
تیم فوتبال ســپاهان که در فصل بست و دوم امیدهای زیادی برای کسب عنوان 
قهرمانی در لیگ برتر داشت روزهای خوبی را تجربه نمی کند و با ۲۱ بازی و کسب 
۳۸ امتیاز پس از تیم های استقلال تهران، پرسپولیس و تراکتور در رده چهارم جدول 

قرار دارد.
سپاهان در این فصل خریدهای زیادی را در فاز هجومی خود انجام داد و به نوعی 
اکثر مُهره های تأثیرگذار در خط حمله را در اختیار داشت. همین موضوع سبب شد 
که »ژوزه مورایس« سرمربی پرتغالی سپاهان در نقل و انتقالات نیم فصل کاوه رضایی 
و عیسی آل کثیر را در لیست مازاد این تیم قرار دهد که پس از گفت وگو با مدیران 
باشگاه، رضایی در این تیم ماندنی شد اما آل کثیر به پرسپولیس که یکی از رقبای 

اصلی سپاهان برای کسب عنوان قهرمانی در این فصل به شمار می رود، بازگشت.
از همان ابتدا کارشناسان و اهالی فوتبال نسبت به عدم خرید بازیکن در خطوط 
دفاعــی به مورایس انتقاد می کردند اما در نیم فصل علاوه بر اینکه هیچ بازیکنی در 
پست دفاعی برای سپاهان جذب نشد، محمد قربانی که به یکی از کشف های خوب 
مورایس در لیگ برتر تبدیل شده بود با عقد قراردادی به تیم اورنبرگ روسیه پیوست 

تا دست مورایس بیش از پیش در چیدن خط دفاعی خود خالی بماند.
شکست برابر آلومینیوم اراک سرآغاز روند نتیجه گیری ضعیف شاگردان مورایس 
در لیگ برتر بود که این روند به دیدارهای آســیایی ســپاهان هم کشیده شد و در 
مرحله یک هشــتم نهایی و در دو بازی رفت و برگشت زردپوشان ایران نتیجه را به 
الهلال عربســتان واگذار کردند تا آخرین بازمانده ایران در لیگ قهرمانان آسیا وداع 
تلخی با این مســابقات داشته باشد. روند نزولی سپاهان در نیم فصل دوم هم تکرار 

شده و این تیم در ۶ بازی اخیر خود در لیگ برتر تنها ۷ امتیاز به دست آورده و در 
جدول دور برگشت در رده یازدهم قرار دارد که با توجه به سرمایه گذای زیادی که 
این باشگاه در ابتدای فصل انجام داده نتیجه بسیار بدی برای آنها به حساب می آید.

سپاهان در هفته بیست و دوم با نتیجه دو بر یک نتیجه را به صنعت نفت آبادان 
که در بین تیم های انتهای جدولی حضور دارد، شکســت خورد تا به نوعی خاطرات 
تلخ هواداران سپاهان در فصل گذشته برای آنها تکرار شود. در فصل بیست و یکم و 
در حالی که سپاهان در تلاش برای رسیدن به صدر جدول بود، در دیدار خانگی برابر 
ملوان که آن زمان برای ماندن در لیگ برتر تلاش می کرد، شکست خورد و همان بازی 
باعث شد تا شاگردان مورایس جنگ قهرمانی با پرسپولیس را به این تیم واگذار کردند، 
حال در فصل جاری و با اینکه سپاهان نیاز مبرمی به امتیازات دیدارهای خود دارد در 
مصاف با نفت آبادان که کمتر کسی پیروزی این تیم را متصور بود، بازی را واگذار کرد.
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جدیــد  نســل  می رســد  نظــر  بــه 
صفحه هــای پربازده تریــن  و   موثرتریــن 

خورشیدی در راه است.
لیهای)Lehigh( ماده ای  پژوهشگران دانشگاه 
با پتانســیل افزایش چشــمگیر کارایی پنل های 
خورشیدی را توسعه داده اند. اما چه چیزی آن را 

تا این حد متفاوت می کند؟
به نقل از آی ای، نوآوری های مداوم برای بهبود 
بهره وری دستگاه های مولد انرژی های تجدیدپذیر، 
به ویژه در تامین نیازهای جهانی انرژی بســیار 

مهم شده است.

  استفاده از مواد کوانتومی برای نجات
تیم تحقیقاتی دانشــگاه لیهای نمونه اولیه ای 
را با استفاده از یک ماده کوانتومی به عنوان لایه 
فعال در یک سلول خورشیدی معرفی کرده است.

 ۸۰ فتوولتائیــک  جــذب  مــاده،  ایــن 
درصــدی و بــازده کوانتومی خارجــی تا ۱۹۰ 
درصدی را نشــان داده اســت. این شــاهکاری 
 قابــل توجه اســت، زیــرا از حد نظــری تعیین

 شده برای سلول های خورشیدی سنتی مبتنی بر 
سیلیکون فراتر رفته است.

چیندو اکوما استاد فیزیک در دانشگاه لیهای 
و نویسنده این مقاله تحقیقاتی در بیانیه ای گفت: 
این کار نشان دهنده یک جهش رو به جلو در درک 
و توسعه راه حل های انرژی پایدار است. برجسته 
کردن رویکردهای نوآورانه ای که می توانند کارایی 
انرژی خورشیدی و دسترسی را در آینده نزدیک 

بازتعریف کنند.
بهبود کارایــی قابل توجه این ماده به ویژگی 
منحصر به فردی به نام »حالت های باند متوسط« 
خلاصه می شــود. این حالت هــای باند میانی به 
ســطوح انرژی خاصی در ســاختار الکترونیکی 
ماده اشــاره دارد که برای تبدیــل نور به انرژی 

ایده آل است.
در این ماده جدید، حالت های باند میانی امکان 
جذب انرژی فوتون از دست رفته توسط سلول های 

خورشیدی سنتی را فراهم می کنند.
در حالی که ســلول های سنتی پربازده انرژی 
فوتون را از طریق بازتاب و گرما از دست می دهند، 
این تیم از شکاف های واندروالس که شکاف های 
کوچــک اتمی بین مواد لایه ای دوبعدی اســت، 
اســتفاده کردند تا بر این محدودیت غلبه کنند. 
آنهــا اتم های مس صفر ظرفیتی را بین لایه های 
یک ماده دو بعدی ساخته شده از سلنید ژرمانیوم 

و سولفید قلع قرار دادند.
کارآمدتــر  بــرای  پژوهشــگران  واقــع  در 
کــردن آن، اتم هــای مس صفــر ظرفیتی را در 
 ایــن شــکاف ها وارد کردنــد تا کارایی ســلول

 خورشیدی را افزایش دهند.

  یک نمونه اولیه پیشرفته
پژوهشــگران پــس از مدل ســازی رایانه ای 
گسترده این سیســتم، سرانجام یک نمونه اولیه 

را توسعه دادند.
اکومــا می گویــد: واکنش ســریع و بازدهی 
افزایش یافته آن نشــان دهنده پتانسیل این ماده 
موسوم به GeSe/SnS به عنوان یک ماده کوانتومی 
برای استفاده در کاربردهای فتوولتائیک پیشرفته 
است و راهی برای بهبود کارایی در تبدیل انرژی 

خورشیدی ارائه می کند.
به گفته اکوما، این ماده یک نامزد امیدوارکننده 
برای توسعه نسل بعدی سلول های خورشیدی با 

کارایی بالاست.
گنجاندن این ماده جدید در سیستم های مولد 
انرژی خورشیدی موجود، به تلاش های تحقیق و 
توسعه بیشتری نیاز دارد. با این حال اکوما تاکید 
می کند که تکنیک آزمایشی مورد استفاده برای 
ایجاد این مواد در حال حاضر بسیار پیشرفته است. 
دانشــمندان روشی را یافته اند که اتم ها، یون ها و 

مولکول ها را با دقت وارد مواد می کنند.
طبق گزارش آژانس بین المللی انرژی، صفحات 
خورشیدی در سال ۲۰۲۳ به تنهایی سه چهارم 
ظرفیت های تجدیدپذیر اضافه شــده در سراسر 

جهان را به خود اختصاص دادند.
در سال ۲۰۲۲، تولید صفحات خورشیدی تا 
۲۶ درصد افزایش یافــت و ظرفیت تولید آن به 

۱۳۰۰ تراوات ساعت رسید.
 این بزرگترین رشــد مطلق یک نسل از تمام 
فناوری های تجدیدپذیر را در ســال ۲۰۲۲ نشان 
داد و بــرای اولین بــار در تاریخ از تولید انرژی از 

باد پیشی گرفت.
تحقیقات این تیــم تحقیقاتی با کمک مالی 

وزارت انرژی ایالات متحده تامین شد.

دلار  64.600

یورو 69.800

پوند  80.800

درهم  17.550

لیر  2.080

سکه  تمام  43.700.000

سکه نیم  25.800.000

سکه ربع  15.800.000

سکه یک گرمی  7.200.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

طلا با وجود افزایش نشانه های تورم و ناامیدی از تسکین 
تنش های ژئوپلیتیکی، افزایش یافت.

 به نقل از اینوستینگ، بررسی بازارهای مالی حاکی از 
آن است که با وجود انتظارات مثبت مبنی بر نشانه های 
بیشــتر تورم و نرخ های بهره ایالات متحده، تقاضا برای 
پناهگاه امن، خوشبینانه باقی می ماند و همین امر باعث شد 
قیمت طلا در معاملات روز سه شنبه آسیا با اندکی افزایش 
همراه باشد و در چشم انداز رکوردهای بی سابقه باقی بماند.

هــر اونس طلا با ۰.۲ درصد افزایش، به ۲۳44 دلار و 
۳۱ سنت رسید، در حالی که قیمت طلای منقضی شده 
در ژوئــن بــا ۰.5 درصد افزایش، بــه ۲۳۶۳ دلار در هر 

اونس رسید. 
پیش از این، فلز زرد در روز دوشــنبه به بالای ۲۳5۰ 
دلار در هر اونس و در واقع به بالاترین حد خود رســیده 
بــود که البته در ادامه ی راه، با وجود قدرت گرفتن بازده 
دلار و خزانه داری، اندکی از این سطوح عقب نشینی کرد. 
گفتنی است روز دوشنبه هر اونس طلا به رکورد ۲۳54.۰۹ 

دلار رسیده بود.

  افزایش بهای طلا متأثر از تنش های خاورمیانه 
)درگیری روسیه و اوکراین(

بررسی رویدادهای کلیدی حاکی از آن است که ترس 
از تشدید تنش های ژئوپلیتیکی در خاورمیانه، به ویژه در 
پی تهدید ایران به اقدام نظامی علیه اسرائیل، تقاضا برای 

طلا را تا حد زیادی خوشبینانه نگه داشت.
افزون بر آن، تداوم درگیری ها بین روســیه و اوکراین 
نیز تقاضا برای پناهگاه امن را تقویت کرد و حملات اخیر 
به نیروگاه هسته ای Zaporizhzhia زنگ خطر جهانی را 
به صدا در آورد.از طرفی، با بدترشدن شرایط ژئوپلیتیکی 
در خاورمیانه و قدرت گرفتن روسیه، تقاضای پناهگاه امن 

طلا همچنان قوی باقی ماند.

اوپک در جدیدترین گزارش ماهانه خود، مصرف بالای 
سوخت در ماه های تابستان را پیش بینی کرد و همچنان 
به دورنمای رشد نسبتا قوی تقاضای جهانی برای نفت در 

سال ۲۰۲4 پایبند ماند.
 سازمان کشورهای صادر کننده نفت )اوپک( در گزارش 
ماهانه خود که روز پنجشنبه منتشر شد، اعلام کرد تقاضای 
جهانی برای نفت در سال ۲۰۲4، به میزان ۲.۲5 میلیون 
بشــکه در روز و در سال ۲۰۲5، به میزان ۱.۸5 میلیون 

بشکه در روز رشد خواهد کرد.
تقویت رشد اقتصادی می تواند از قیمت نفت که اخیرا 
به بالای ۹۰ دلار در هر بشکه صعود کرده است، حمایت 

بیشتری کند.
اوپک و متحدانش که بــه گروه اوپک پلاس معروف 
هستند، هفته گذشته موافقت کردند محدودیت عرضه 

فعلی نفت را تا پایان ژوئن حفظ کنند.
در گزارش اوپک آمده است: با وجود برخی ریسک های 
نزولی، روند مشاهده شــده در ابتدای سال، می تواند به 
پتانســیل صعودی بیشتر برای رشد اقتصادی جهانی در 

سال ۲۰۲4 منتهی شود.
اوپک در آستانه تابستان که معمولا تقاضای فصلی برای 
سوخت با سفرهای بیشتر مردم، افزایش پیدا می کند، پیش 
بینی کرد تقاضای جهانی برای سوخت جت به میزان ۶۰۰ 
هزار بشکه در روز بر مبنای سال به سال در سه ماهه دوم، 
بنزین به میزان 4۰۰ هزار بشکه در روز و دیزل به میزان 

۲۰۰ هزار بشکه در روز، افزایش پیدا خواهد کرد.
پس از دیدار هفته گذشــته کمیته نظارتی مشترک 
وزیران اوپک پلاس، در نشست ژوئن وزیران اوپک پلاس، 
درباره تمدید محدودیت عرضه فعلی یا بازگشت تولید به 

بازار تصمیم گیری خواهد شد.
طبق گزارش اوپک، دورنمای تقاضای قوی برای نفت 
در ماه های تابســتان، در بحبوحه ادامه ابهامات، مستلزم 
رصد محتاطانه بازار اســت تا توازن پایدار و مناسب بازار 

تضمین شود.

تویوتا لوین، 2 میلیارد گرانتر از 
قیمت خرید در بازار ایران

با شــروع تحویل تویوتا لوین، قیمت این ســدان در بازار 
مشخص شد؛ قیمتی که مثل همیشه اختلافی فاحش با قیمت 
اعلامی واردکننده دارد.پس از اعلام واردات تویوتا لوین توسط 
برساوش در زمستان گذشته، این خودرو به تازگی در فروردین 
ماه ۱4۰۳ در نسخه های بنزینی و هیبرید رسماً عرضه شد. 
جدیدترین اخبار خودرو نشان می دهند که با دریافت پلاک 
ملی برای خودروهای وارداتی تویوتا لوین، فرایند تحویل آن ها 
به مشتریان شروع و به تبع آن قیمت آن ها در بازار آزاد مشخص 

شده است. همان طور که انتظار می رود، سدان وارداتی لوین 
هم با قیمتی چند برابر قیمت اعلامیِ شرکت واردکننده در 
بازار کشور خرید و فروش می شود.بهمن ماه گذشته با ارسال 
دعوتنامه تکمیل وجه به خریداران، قیمت نهایی تویوتا لوین 
بنزینی و هیبرید به صورت رسمی مشخص شد. تویوتا لوین 
بنزینی توربوشارژ با قیمت ۲ میلیارد و ۲5۰ میلیون تومان و 
تویوتا لوین هیبرید با قیمت ۲ میلیارد و 4۷ میلیون تومان به 
مشــتریانی که از سامانه یکپارچه اقدام به خرید کرده بودند. 
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یک قدم مثبت در روند 
حرکت طلا

پیش بینی اوپک از 
تقاضای تابستانی نفت

افزایش 1۹0 درصدی 
بازدهی سلول های خورشیدی 

با مواد کوانتومی جدید

شــرکت مخابراتی تله۲ سوئد، بر اسناد سیستمی که توسط 
شــرکت خدمات رمزنگاری انگلیسی المنت طراحی شده است، 
یک هاب همکاری مطمئن جدید را رونمایی کرد. این سیســتم 
که نخستین سیستم در نوع خود، به شمار می رود، اجازه می دهد 
همه داده ها توسط یک تامین کننده سوئدی، مدیریت شده و در 
سوئد، ذخیره شوند. این سیستم طراحی شده است تا جایگزین 
ابزارهای فعلی در سازمان هایی شود که اکثر اطلاعات شخصی و 

حساس شهروندان سوئدی را پردازش می کنند.
اســتفان ترامپوس، نائب رئیس اجرایی B۲B در تله۲ گفت: 
ما تحولات را به دقت رصد می کنیم و عرضه خود را با آنچه هر 
بخش از بازار می خواهد، تنظیم خواهیم کرد. »پروژه پلتفرم های 
همکاری دیجیتال« )eSAM( به وضوح نشــان داد که در بخش 
دولتــی، نیاز به راه کارهای همــکاری ایمن وجود دارد که حتی 

حساس ترین داده ها را مدیریت کند.
»پروژه پلتفرم های همکاری دیجیتال« که  کار مشترک اجرا 
شده توسط سازمان مالیاتی، سازمان بیمه اجتماعی سوئد، اداره 
حمل و نقل و چندین سازمان دیگر سوئد است، به عنوان راهی 
برای یافتن جایگزین هایی برای اسکایپ برای کسب و کار آغاز شد.

بررســی صورت گرفته توسط موسسه مشــاوره فارستر که 
نشــان داد مدیران فناوری اطلاعات، به میزان فزاینده، به دنبال 
راه حل های امن تر و انعطاف پذیرتر هستند و حاکمیت دیجیتالی، 

اولویت اصلی است، نیاز مذکور را بارز کرد.
نــرم  پیام رســان محبــوب و ســایر  اپلیکیشــن هــای 
افزارهــای امنیتــی مانند خدمــات وی پــی ان، از رمزنگاری 
 نقطــه بــه نقطــه بــرای ایمــن کــردن ارتباطات اســتفاده 
می کنند اما این خدمات، برای فراهم کردن حاکمیت دیجیتالی 

برای سازمانها، طراحی نشده اند.
حاکمیت دیجیتالی به مالکیت واقعی داده اشاره دارد. به عنوان 
مثال، هنگامی که یک پیام را در یک اپلیکیشن رمزنگاری شده 
ارســال می کنیم، باید به شرکت فناوری که این پیام را مدیریت 
می کند، اطمینان داشــته باشــیم زیرا پروســه مذکور، فراتر از 

کنترل ماست.
بر اســاس گزارش تکِ رادار، در حالی که شرکت ها در بخش 
دولتی سوئد، اکنون می توانند از راه کار همکاری تله۲ برای ایمن 
کردن ارتباطات و داده های شهروندان سوئدی از جمله پیام های 
مستقیم، دیدارهای ویدئویی و اسناد استفاده کنند، کشورهای 
دیگر در اروپا ممکن است از الگوی سوئد پیروی کرده و استفاده 

از خدمات شرکت های بزرگ فناوری را رها کنند.

بلومبرگ به نقل از یک منبع ناشــناس آشــنا با این پروژه، 
بیان می کند که مقامــات از مبالغ هنگفتی که برای این پروژه 
صرف می شــود و عدم وجود سرمایه گذاری خارجی برای کمک 
به پرداخت آن، عصبی شده اند و به نظر می رسد حتی عربستان 

سعودی نیز بودجه بی نهایت برای آن ندارد.
به نقل از نیواطلس، این پروژه ی موســوم به »لاین« به شکل 
یک ســاختمان آینه ای عظیم خواهد بود که ارتفاع آن به 5۰۰ 
متر می رســد و تقریبا به بلندی بلندترین آسمان خراش ایالات 
متحده خواهد بود. عرض آن ۲۰۰ متر برنامه ریزی شــده بود اما 
طول اولیه آن اکنون تنها ۲.4 کیلومتر خواهد بود که تا ســال 

۲۰۳۰ تکمیل می شود.
لاین بخشــی از پروژه ی نئوم و یک سازه ی آینه ای عظیم در 
بیابان عربستان است که انتظار می رود شهری با جمعیتی حدود 

۹ میلیون نفر را در خود جای بدهد.

  ابرپروژه »نئوم« عربستان؛ رویا یا واقعیت؟
توجه به این نکته مهم اســت که برنامه همیشه این بوده که 
این بنا به صورت مرحله ای ســاخته شود، بنابراین طول نسبتا 
کم فاز اول آن لزوما به خودی خود یک شکســت قابل توجه به 

حساب نمی آید.
 بــا ایــن حــال، بــه طــور واضح تــر، قــرار بود تا ســال 
 ۲۰۳۰ میزبــان جمعیتــی بالغ بــر ۱.5 میلیون نفر باشــد و

 طبق این گزارش، اکنون این جمعیت به کمتر از ۳۰۰ هزار نفر 
کاهش یافته است.

ایده این اســت که پــس از آن، لاین به طور بالقوه مانند هر 
شهر معمولی به رشد خود ادامه دهد و مناطق مسکونی، مشاغل 
و جاذبه های گردشــگری جدید در صورت نیاز به آن اضافه شود 
که همه این موارد زیر نظر سیستم های هوش مصنوعی و نظارت 

شدید برای کمک به نظارت بر نیاز به انرژی است.
با فرض اینکه هیچ شکست دیگری وجود نداشته باشد، لاین 
همچنان یک پروژه بســیار جاه طلبانه اســت. با این حال، هیچ 
ظاهر جذابی دستکم در ابتدا وجود ندارد. چشم انداز آرمان شهری 
شاهزاده محمد بن سلمان از شهری آینه ای برای ۹ میلیون نفر 
در شن محدود شده است. و باید دید این اتفاق خواهد افتاد و یا 

فقط یک رویا پردازی بوده است . 
این پروژه انســان را یاد ارمان شــهر می اندازد که تصور هر 

شخص برای زندگی است .

خداحافظی بخش دولتی 
سوئد با خدمات شرکت های 

بزرگ فناوری

آیا چشم انداز پروژه ۱۷۰ 
کیلومتری عربستان یک 

سراب بیابانی است؟

بخش دولتی سوئد به نام حریم خصوصی، دیگر از ابزارهای 
همکاری شــرکت های بزرگ فناوری نظیر چت رمزنگاری 
شــده، دیدارهای ویدئویی و قابلیت های اشتراک گذاری 

اسناد، استفاده نمی کند.

با توجه به اندازه حیرت انگیز پــروژه »لاین« به طول 170 
کیلومتر)105 مایل( حقیقت  سنجی آن اجتناب ناپذیر بود 
و اکنون یک گزارش جدید حاکی از آن اســت که فاز اولیه 
این پروژه بســیار ســاده تر از آن چیزی است که در ابتدا 

برنامه ریزی شده بود.

عاطفه دهقان   | لامبورگینی هوراکان STJ به نمایش 
گذاشــته شد. لامبورگینی با هوراکان اس تی جی، 
پایان راه این سوپرکار ۱۰ سیلندر به یادماندنی را جشن می گیرد.

لامبورگینــی که بــا خودروهایی مثــل لامبورگینی روئلتو و 
لامبورگینی لانزادور رفته رفته آماده فصل جدید خود می شــود، 
به تازگی در این راستا نسخه نهایی STJ هوراکان را به صورت رسمی 
 STJ ،به نمایش گذاشــت. بنا به جدیدترین اخبار خودرو خارجی
نســخه ای ویژه از هوراکان بر پایه هوراکان STJ است که مجموعاً 
۱۰ دستگاه از آن تولید می شود تا ادای احترامی به این سوپرکار 

۱۰ سیلندر به مناسبت توقف تولید آن پس از ۱۰ سال باشد.
شاید در نگاه اول هوراکان اس تی جی مشابه اس تی او به نظر 
برسد، اما از المان های ظاهری جدید بی نصیب نمانده و لامبورگینی 
تغییراتی در آن اعمال کرده است. در واقع لامبورگینی دو نسخه 
متفــاوت را پیش رو خریــداران STJ که روی هــم رفته ۱۰ نفر 
 ،)Grigio Telesto( می شوند می گذارد: یک نسخه با بدنه خاکستری
ســقف مشکی )Nero Noctis( و تریم سفید )Bianco Isi( و قرمز 
)Rosso Mars( و دیگری با رنگ بدنه آبی )Blue Eliadi( و سقف 

و تریم یکسان.

STJ نمای عقب لامبورگینی هوراکان  
البته باید اشــاره کرد که در فضای داخلی این سوپرکار جدید 

لامبورگینی هم صندلی های چرمی آلکانتارای مشکی با دوخت قرمز 
رنگ به چشم می خورند. ضمناً یک لوح فیبر کربنی در کابین قرار 
می گیرد که شــماره خریدار، از ۱ تا ۱۰ روی آن حک شده است. 
خریداران حتی می توانند یک لوح اضافی برای قســمت سرنشین 

جلو سفارش بدهند.

STJ مشخصات فنی لامبورگینی هوراکان  
هوراکان STJ بر اســاس هوراکان STJ ساخته شده و در توسعه 
آن از اتومبیل های مسابقه ای رقابت های سوپر تروفئو لامبورگینی 
به شــکل محسوس الهام گرفته شده است. حروف STJ در نام این 
نسخه مخفف Super Trofeo Jota هستند که نشان می دهد یکی 

از نسخه های ویژه سری Jota به حساب می آید.

STJ نمای جلو لامبورگینی هوراکان  
اس تــی جی برای تامین قوای محرکه خود از یک موتور 5.۲ 
لیتری V10 تنفس طبیعی بهره می برد که خروجی آن نسبت به 
نسخه اس تی او تغییری نکرده است. در نتیجه، کماکان ۶۳۱ اسب 
بخار قدرت و 5۶۶ نیوتن متر گشتاور تولید می کند و برای انتقال 
نیرو محرکه به محــور عقب یک گیربکس اتوماتیک دوکلاچه ۷ 
ســرعته را به کار می گیرد. هرچند خروجی دست کم روی کاغذ 
تغییر نکرده، نســخه جدید اس تی جی از »پکیج بهبود عملکرد 

اختصاصی« برخوردار اســت.این پکیج المان های آیرودینامیکی 
مهندسی شده توسط متخصصان »لامبورگینی اسکوادرا کورس« 
، بخش مســابقه ای لامبورگینی را در بر می گیرد. مثلًا تجهیزات 
آیرودینامیک جدید به این خودرو سوپر اسپرت اضافه شده و زاویه 
بــال عقب ۳ درجه افزایش پیدا کرده اســت. با اصلاحات صورت 
گرفته، بار آیرودینامیکی بدون تاثیر روی تعادل خودرو ۱۰ درصد 
بیشــتر از قبل شده است.لامبورگینی سوپرکار هوراکان STJ را به 
کمک فنرهای مســابقه ای مجهز کرده که امکان تنظیم انقباض و 
انبساط آن ها وجود دارد. به لطف این ویژگی، راننده می توانند تجربه 
خود را بسته به نوع زمین تغییر بدهد. همچنین رینگ های آلیاژی 
۲۰ اینچی با تایرهای سفارشــی »بریج استون پوتنزا ریس« برای 
این خودرو در نظر گرفته شده است که چسبندگی آن روی سطح 
زمین را افزایش می دهند.لامبورگینی هوراکان STJ علی رغم این که 
قدرت و گشتاور بیشتری نسبت به هوراکان STJ تولید نمی کند، با 
ارتقای انجام شــده توانست یک ثانیه زودتر از STO پیست »ناردو« 
)Nardo( را دور بزند.جانشین لامبورگینی هوراکان به عنوان یک 
سوپرکار هیبرید مثل روئلتو قرار است در انتهای سال ۲۰۲4 روانه 
بازار شــود و انتظار می رود طی ماه های آتی از آن رونمایی شود. 
حتی گزارش ها حکایت از این دارند که این خودرو سوپر اسپرت، 
لامبورگینی تمراریو )Temerario( نام دارد؛ هرچند برای کســب 
اطلاعات بیشتر باید منتظر رونمایی رسمی آن در آینده نزدیک بود.

خداحافظی با سوپرکار ۱۰ سیلندر افسانه ای

سگ های رباتیک به ناجی در 
ماه تبدیل می شوند

یک گروه چند رشته ای به سگ های رباتیک آموزش می دهند 
تا در دهانه های ماه و سایر سطوح چالش برانگیز سیاره ای حرکت 
کنند.به نقل از آی ای، به عنوان بخشــی از تحقیقاتی که توسط 
ناسا تأمین مالی می شود، محققان دانشگاه های مختلف و مرکز 
فضایی جانسون ناسا یک ربات چهارپا به نام اسپریت را در یخچال 

پالمر در کوه هود اورگان آزمایش کردند.
طی پنج روز آزمایش در تابستان ۲۰۲۳، اسپیریت از سطوح 
مختلــف عبور کرد و با پاهای فلزی خود از روی ســطح زمین، 

برف ها و سنگ ها گذشت.
فیفی کیان)Feifei Qian(، یکی از اعضای هیئت علمی دانشکده 
مهندسی و دانشکده محاسبات پیشرفته مدرسه مهندسی ویتربی 
یواس سی)USC Viterbi( و سرپرست پروژه می گوید: ربات دارای 
پا باید بتواند تشخیص دهد که وقتی پا روی سطح زیرین خود 
می گذارد و به ســرعت استراتژی های حرکتی خود را بر اساس 

آن تنظیم کند، چه اتفاقی رخ می دهد.

  آماده سازی اسپیریت برای اکتشاف سیارات
اسپیریت توسط گروهی متشــکل از مهندسان، دانشمندان 
شناختی، زمین شناسان و دانشمندان سیاره شناسی آزمایش شد.

به گفته محققان، این تمرین بخشی از یادگیری های بیشتر در 
مورد ویژگی های بستر و نحوه راه رفتن ماهرانه تر در این سطوح 
بود. اسپیریت زمان تمرین را ثبت کرد که برای آموزش ربات ها 
برای استفاده در ماه، سیارات و احتمالا سطوح فراتر از منظومه 

شمسی استفاده می شود.
کیــان می گوید: زمانی که پــای ربات روی یخ می لغزد یا در 
بــرف نرم فرو می رود، به ما انگیزه می دهد که به دنبال اصول و 
استراتژی های جدیدی بگردیم که می تواند مرز دانش بشر را جابجا 
کند و فناوری جدیدی را فعال کند. ما از شکســت های مشاهده 

شده درس می گیریم و پیشرفت می کنیم.
این گروه ادعا می کنند که یک ربات دارای پا می تواند درست 
مانند ما هنگام راه رفتن روی ســطوح ناهموار آن سطح را حس 
کند. ما می توانیم حرکت سطح را در زیر پاهایمان احساس کنیم.

اسپیریت، تحت نظارت این گروه، قابلیت های حرکتی خود را 
با حرکت در سواحل شنی جنوب کالیفرنیا تا دانه های نرم پارک 
ملی »وایت سندز«)White Sands( در نیومکزیکو بهبود بخشید.

این آزمایش های زمینی به اسپیریت فرصت های فراوانی برای 
یادگیری و ســازگاری قبل از شروع به کاوش های بالقوه فراتر از 

دنیای ما می دهد.

سگ رباتیک »اسپیریت«)Spirit( توسط گروهی متشکل 
از مهندسان، دانشــمندان علوم شناختی، زمین شناسان 
و دانشــمندان سیاره شناســی به عنوان بخشی از پروژه 
لســی)LASSIE( آزمایش میدانی شده است و قرار است در 
آینده برای ماموریت های فرازمینی مورد اســتفاده قرار 

بگیرد.
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